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Chcete psát pro 
místní noviny?

Zkuste to!
Email: 
tisk@sedlcansky-kraj.cz

SEDLČANY  Sedlčanské 
strojírny (STROS), které 
působí na trhu již více 
než 60 let, se specializují 
na výrobu unikátních vý-
tahů, jež vyváží do mnoha 
zemí světa. S obchodním 
ředi te lem společnost i 
Tomášem Rottenbergem 
jsem mluvila o prodejích 
a výzvách, jimž podnik 
za poslední roky čelil.

SEDLČANY Hodiny na kos-
tele sv. Martina v Sedlča-
nech, jejichž stroj pochází 
z roku 1892, již delší dobu 
nejdou. Hodinový stroj se 
zastavil začátkem minulé-
ho roku.

O to, aby byly opět 
v provozu, se snaží staros-
ta města Ivan Janeček, kte-
rý požádal o pomoc místní-
ho mnohaletého hodináře 
Jaroslava Pospíšila. Ten ho-
diny natahoval denně více 
než 30 let až do konce roku 

SEDLČANY Dlouhodobě je 
v Sedlčanech problém s bez-
pečností a čistotou u vstupu 
do České spořitelny v cen-
tru města, kde je i vchod 
do chodby k bytovým jed-
notkám nad spořitelnou. 

Místo, kam lidé chodí vy-
bírat z bankomatu, vkládat 

SEDLČANY Rádio Blaník vy-
zývá své posluchače, aby 
jej různé kolektivy oslovo-
valy s tím, že právě v jejich 
středu se nachází nejlepší 
šéf nebo šéfová. Na zákla-
dě toho rádio pravidelně 
vybírá jednotlivce, kteří si 
to zaslouží. 

KRÁSNÁ HORA NAD VLTAVOU 
Hasiči vydali zákaz pálení 
ohňů, který byl minulý tý-
den platný původně od úte-
rý do středeční půlnoci, 
nakonec byl prodloužen až 
do pátku. A to narušilo tra-
diční pálení čarodějnic po-
slední dubnový večer.

Organizátoři pálení se 
na různých místech regionu 
rozhodli přesunout pálení 
na jiné termíny nebo je rov-
nou zrušili. Na mnoha mís-
tech se uskutečnil alespoň 
náhradní program. Nejinak 
tomu bylo v Krásné Hoře, 
kde vznikla během jediného 
dne malá hranice v krytém 
dvoře restaurace Na Sále 

KAMÝK NAD VLTAVOU „Ne-

měla jsi mě sem zvát,“ vy-
čítala při nácviku české 
besedy své kamarádce 
jedna budoucí tanečnice. 
„Budu vám to jen kazit! 

Vždyť jsem nechodila ani 

do tanečních…,“ vysvětlo-
vala. „To je o prvních dvacet 

vystoupení, pak už to půjde 

samo,“ mrká na ni spikle-
necky tanečnice, která tan-
čí v Kamýku nad Vltavou 
už mnoho let. Dovede se 
vcítit, taky začínala. 

Soucítí i s tou další. Ta 

Bezpečnostně 
kritické místo se 
nachází přímo 
na kraji sedlčanského 
náměstí

OBDĚNICE  Na Prvního 
máje odpoledne projelo 
Obděnicemi několik alego-
rických vozů. Tradici, kte-
ré skoro hrozil zánik, oži-
vili k velké radosti všech 
př í tomných nadšenc i 
z Bratříkovic a Nechvalic. 
Nápady byly více než ori-
ginální. Přes kopec přišly 
i Chyšecké šlápoty. Kdo 
se teď zarazil, může být 
v klidu – jedná se o aktivní 
dámy, věnující se turismu.

Jana Motrincová

Tradice alegorických vozů nezanikla

peníze nebo platit účty, by 
mělo být pod dohledem. 
Vstupující by se neměli cítit 
ohroženi nebo pod tlakem. 
Bohužel toto není často splně-
no, především ve večerních 
a nočních hodinách, kdy se 
ve vstupu zdržují lidé, kteří 

Našimi hlavními trhy 
jsou USA, Kanada, Anglie 
a západní Evropa, říká 
obchodní ředitel STROSu 
Tomáš Rottenberg

Jakou jste získali nej-

významnější zakázku, 

kde jste vyhráli výběro-

vé řízení?

Těžko se říká, zda máme 
pouze jednu nejvýznam-
nější zakázku. Každoročně 
uděláme mnoho zakázek 
a na mnoho z nich jsme hrdí. 
Například díky dobrým refe-
rencím s dodávkou výtahů 

Ve dvoře 
hořela 
náhradní 
hranice, 
májku vítr 
nezlomil

Jitka Pudilová 
z Domova 
dostala 
od rádia 
Blaník sto růží

Při české 
besedě byl 
překonán 
rekord 
z minulého 
roku

Opravené kostelní 
hodiny budou opět 
odměřovat náš čas

2022. Dnes je sice již v dů-
chodu, ale je stále činoro-
dý a rád s nynější opravou 
pomáhá.

„Pracujeme na tom, aby 

nejpozději o Rose hodiny 

po více než roční odmlce 

konečně opět šly,“ sdělil 
nám starosta Janeček. 
„Na počátku jsme obhlídli 

hodinový stroj a naštěstí 

nebylo nutné vyměnit jej 

celý. Poškozené takzvané 

krokové kolo jsme vyndali 
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Také letos ozdobila skrýšovskou náves májka. Kvůli velkému větru 
přizvali místní na pomoc výjimečně také traktor. Foto: H. Procházková
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REGION V následujících mě-
sících dojde ve Středočes-
kém kraji ke změnám, které 
mají za cíl zlepšit autobuso-
vou dopravu. Od prvního 
května je možné na dvou 
linkách nastupovat do au-
tobusu všemi dveřmi. Změ-
na je zatím v testovací fázi 
na linkách PID – 519 (Sedlča-
ny–Votice) a 705 (Poděbra-
dy–Čáslav). Ke druhé změ-
ně dojde 29. června, odkdy 
budou zastávky v celém 
Středočeském kraji pouze 
na znamení.

Systém nastupování vše-
mi dveřmi funguje například 
v městské hromadné dopra-
vě. Pilotní projekt pro auto-
busovou dopravu schválili 
krajští radní 18. dubna a je 
spuštěn od 1. května do 31. 
července, fi nální data bu-
dou k dispozici na konci 
října. „Pro hladký průběh pi-

lotního projektu plánuje Inte-

grovaná doprava Středočes-

kého kraje na obou linkách 

informační kampaň, jejíž 

součástí bude i připomenutí 

povinnosti mít po celou cestu 

platný jízdní doklad,“ uvádí 
Petr Borecký, radní pro ob-
last veřejné dopravy. „Jde 

o další krok, kterým chceme 

cestování v prostředcích hro-

madné dopravy zpříjemnit. 

Odpadnout by měly napří-

klad fronty na zastávkách. 

Takto autobus přijede, cestu-

jící se rychle vymění a jede 

se dál. Sníží se počet minut 

strávených ve stanicích, což 

povede i ke zrychlení pře-

pravy a lepšímu dodržování 

jízdního řádu,“ dodává.

Druhou novinkou jsou 
od 29. června zastávky pou-
ze na znamení. Doposud 
byly zastávky rozdělované 
na ‚stálé‘ a ‚na znamení‘ 
(nyní více než 40 %). To se 
od konce června změní. 
Radní Středočeského kraje 
schválili tuto změnu v reak-
ci na moderní trendy v zá-
padní Evropě. „Zpřehledňuje 

to orientaci cestujících i řidi-

čů. Autobus nemusí zbytečně 

zastavovat na zastávkách 

s minimální frekvencí, ale 

může je plynule projet, což 

má pozitivní vliv na plynu-

lost i ekonomiku dopravy. Vy-

jma lepší plynulosti opatření 

přináší úspory pohonných 

hmot při brždění a rozjezdu 

vozidel, v zimních či letních 

měsících je pak lépe udržitel-

ný tepelný komfort pro cestu-

jící. Výjimkou by nebyly ani 

frekventované či výstupní 

zastávky, neboť i ony vyka-

zují v okrajových obdobích 

nulovou poptávku,“ vysvět-
luje Borecký.

Ke Středočeskému kra-
ji se připojí i Praha, kde 
bude tento systém zaveden 
ve stejný den. Nový systém 
bude fungovat jednoduše. 
Při čekání na zastávce sta-
čí na autobus zamávat, při 
vystupování musí cestující 
před zastávkou zmáčknout 
tlačítko STOP. Ta jsou již 
umístěna ve většině vozi-
del, často i na takových mís-
tech, aby na ně dosáhli také 
méně mobilní cestující či ro-
diče s kočárky bez nutnosti 
vstávání.

Michaela Faktorová

ZPRAVODAJSTVÍ

PETROVICE Lidé z Petrovic 
a okolních obcí hlasovali 
o návrzích do participa-
tivního rozpočtu. Usku-
tečněny budou projekty, 
které se umístily na prv-
ním a druhém místě, jež 
se v odhadovaných nákla-
dech vejdou do celkové-
ho schváleného rozpočtu 
200 000 Kč. 

A jak veřejná soutěž 
Tvoříme Petrovicko dopad-
la? I druhý ročník vyhrál 

námět od Tomáše Měcháč-
ka z Petrovic – Traily II. eta-
py (s přehledem bodoval 
i v prvním ročníku s první 
etapou Trailů). Druhé mís-
to obsadil návrh na revita-
lizaci parkoviště u hřbitova 
v Obděnicích od Blanky 
Garičové. Další náměty – 
altán v parku nebo nákup 
pivních setů – nebudou 
v rámci participativního 
rozpočtu provedeny. 

Letos měla vlastní sou-

těž i základní škola. Zde 
vyhrál zcela jasně plán dětí 
z prvního stupně na hou-
pačku do školní zahrady. 
I druhý nápad, který se ješ-
tě vejde do schváleného 
rozpočtu 50 000 Kč, je ur-
čen školní zahradě. Bude 
se tam sázet strom. Rada 
obce rozhodne, zda by 
podpořila i třetí místo, kte-
ré rozpočet lehce překra-
čuje – basketbalový koš.

Jana Motrincová

a Jaroslav Pošpíšil jej opra-

vil. Musel upevnit všech še-

desát kolíčků v ozubeném 

Opravené kostelní 
hodiny budou opět 
odměřovat náš čas

kole.“ Aktuálně se tedy 
připravuje montáž oprave-
ného krokového kola.

Hodiny nyní potřebují 

kromě dokončené opravy 
nového natahovače, který 
je již domluven.

Blanka VilasováWANTED
Hledáme mladé lidi, kteří mají vztah ke psaní 

a regionu. Naučíme vás základům žurnalistiky 

a budete publikovat v tištěném Sedlčanském 

kraji. Jde o externí spolupráci, kterou můžete 

dělat při své práci či studiu.

www.facebook.com/SedlcanskyKraj

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225

SEDLČANY Dlouhá léta 
s  p ř í c h o d e m  k v ě t n a 
začínala v areálu chova-
telů Pod duby u Mast-
níka série osmi kon-
certů dechové hudby. 

Jak tomu bude letos?
„Již od covidu se mís-

to původních osmi kon-

certů, konaných od první 

květnové neděle, pořá-

dají pouze čtyři v měsíci 

červnu – opět o nedělích 

od čtrnácti hodin. Tak to 

bude i letos,“ sdělil ředitel 
sedlčanského kulturního 
domu Martin Severa.

Lucie Hrudová

Na autobusové lince 
Sedlčany–Votice se 
testuje nastupování 
všemi dveřmi

Měcháček se svým projektem 
ovládl druhý ročník 
participativního rozpočtu

Tradiční dechovka Pod duby 
bude až v červnu

Jaroslav Pospíšil při opravě kostelních hodin

Dokončení ze strany 1
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

nemají zjevně zájem o využití 
služeb bankomatu, ani nejsou 
vlastníky nebo nájemníky by-
tových jednotek. Často se jed-
ná o příslušníky romské etni-
city, bezdomovce a feťáky. 

Zároveň z nějakého dů-
vodu láká tento prostor po-
zornost vandalů a opilých 
jedinců. Výsledkem je pak 
poničené okolí, špína nebo 
zanechané výkaly. Ano, ani 
fakt, že je vstup do České 
spořitelny pod kamerovým 
dohledem, neodradí tyto 
lidi udělat velkou potřebu 
na veřejnosti... 

Kamera by 
pomohla

Nepodařilo se nám spojit 
s manažerkou sedlčanské 
pobočky České spořitelny 
ohledně kamerových zá-
znamů. Odpovědi na otáz-
ky týkající se bezpečnosti 
a monitorování prostoru, 
nám ale poskytl velitel poli-
cie Sedlčany Petr Krch.

Máte umístěnou kame-

ru u vchodu do České spo-

řitelny?

Za nás tam nejsou žád-
né kamery umístěné, ale 
obecně my jako policie tyto 
skutečnosti neradi zveřej-
ňujeme, protože pak mají 
lidi s kriminálním chováním 
přehled o tom, kde jsou ka-
mery umístěny a dává jim to 
prostor pro obcházení záko-
na. Nicméně kamery tam má 
umístěné Česká spořitelna.

Je Česká spořitelna 

ochotná vám záznamy 

v případně potřeby po-

skytnout?

Pokud je zde podezře-
ní ze spáchání trestného 
činu, tak nám Česká spoři-
telna záznamy samozřejmě 
předá. Je v zájmu všech 
organizací, aby tam byl po-
řádek a bezpečno. 

V prostorách před spo-

řitelnou se často zdržují 

lidé, kteří nemají zájem 

o využití bankomatu, ani 

nebydlí v bytových jednot-

kách nad spořitelnou. Víte 

o tom?

Bezpečnostně kritické místo se nachází přímo 
na kraji sedlčanského náměstí

Ano, registrujeme to. 
V minulosti jsme tam často 
zasahovali a řešili rušení ve-
řejného pořádku, přespávání 
bezdomovců, znečišťování 
lokality a podobně. Mrzí nás 
to, ale není zde dobrá vůle 
k tomu, aby se ten výklenek 

nějakým způsobem více za-
bezpečil. Nám to dělá problé-
my a lidem komplikuje život. 

Pravidelně dochází 

v tomto místě k vandalis-

mu a znečištění různého 

druhu…

Nedávno došlo k zadr-
žení všech osob, které se 
na vandalismu podíleli a dle 
kamerových záznamů byli 
ztotožněni a usvědčeni. Celá 
věc je nyní v řešení Policie 
ČR. Pevně věříme, že pacha-
tel bude potrestán. 

Těch událostí bylo v po-

slední době více. Koncem 

března byly poničeny skle-

něné dveře před vstupem 

do České spořitelny. 

Ano, o tom právě mlu-
vím. Bylo to více událostí 
najednou. V lokalitě byly roz-
bité nejen dveře, ale i nástěn-
ky. Za pomoci kamer jsme 
pachatele ztotožnili a spolu 
se záznamy jsme to předali 
Policii ČR. Podílela se na tom 
naše hlídka ve spolupráci 
s hlídkou Policie ČR.

Mohou se vlastníci jed-

notek nějak bránit?

My jsme bytové jednotky, 
které s námi chtěly spolupra-
covat, upozorňovali, aby si 

zabezpečily vchody a místa, 
kde právě taková zákoutí 
vznikají, zamykáním. Upo-
zorňovali jsme je nálepkami 
červenými a zelenými. Čer-
vené vybízely k zamykání 
prostor, zelená nálepka zna-
menala poděkování, že si lidé 

objekt zabezpečují. Nálepky 
byly označeny osobním čís-
lem strážníka, který objekt 
kontroloval, datem a časem. 
Spolupráce se tak pěkně roz-
jela, že většina domů v Sedl-
čanech, jak soukromých, tak 
panelových, byla skutečně 
zabezpečena a bezdomovci 
či nezvaní hosté neměli, jak 
se tam dostat – pokud tedy 
někdo nenechá otevřené 
dveře. Vlastníci nemovitos-
tí nás také mohou požádat 
o pomoc na tísňové lince 156 
nebo Policii ČR na lince 158. 

Může si jednotlivec 

vyžádat záznam kamer 

od České spořitelny?

Nemyslím si, že to GDPR 
a legislativa dovolí. Postup 
je legislativně nastaven tak, 
že člověk ohlásí událost pří-
slušné instituci – to znamená 
Policii ČR nebo třeba na po-
řádkovou komisi. Zástupci 
instituce si pak ve spolu-
práci třeba právě s Českou 
spořitelnou předají údaje, 
které k dané věci mají, tedy 
záznamy z kamer, svědec-
tví, kontroly osob a tak dále. 
Na základě toho se věc ob-
jasní. Osoba oznamovatele 
může vystupovat jako svě-

dek nebo jako poškozený.
Pokud by tedy někdo 

vstupoval ve večerních 

hodinách do těchto pro-

stor a cítil se ohrožen, na-

příklad shlukujícími se 

jedinci ve výklenku, jak se 

může zachovat, ačkoliv ne-

byl napaden?

Nemusí čekat přímo 
na porušení zákona. Pokud 
má někdo pocit, že jeho zá-
jmy nebo práva budou ohro-
žena nějakou osobou, sku-
pinou osob, nebo nějakým 
jednáním, pak se může u nás 
na městské policii o události 
poradit a my zhodnotíme, 
zda na to legislativa něja-
kým způsobem dosáhne. 
Můžeme danou skutečnost 
ve fi nále řešit ve spolupráci 
s daným člověkem nebo tam 
dojedeme sami, abychom ho 
nevystavili případným tla-
kům pachatelů. Myslím tedy, 
že dokážeme tyhle věci řešit. 

Systém nálepek, které 

upozorňují na zavírání 

dveří fungoval u jiných 

objektů, ale vstup do spoři-

telny a zároveň vchod k by-

tům nejde zavřít. Co byste 

doporučil?

Historicky to bylo složi-
tější, když zde nebyla žádná 
vrata a průchod pod byto-
vými jednotkami byl bez 
zábran, což lákalo mnoho 
osob k různým činům. Dnes-
ka jsou tam dveře a neděje 
se to. Stále je zde ale ten vý-
klenek. Bylo by dobré, aby 
si vlastníci bytů naistalovali 
kameru a měli tak přehled 
zejména ve večerních hodi-
nách, jestli je tam pořádek 
nebo není, kdo a v kolik 
hodin tam co páchá, co se 
tam děje. Následně bychom 
si záznamy vyžádali a pra-
covali s nimi. My jako měst-
ská policie jim nemůžeme 
do vchodu umisťovat nějaké 
zařízení, které by monitoro-
valo provoz a pohyb osob 
zde žijících. Ale můžeme si 
následně vyžádat záznamy 
z kamer, které nám usnadní 
práci. Je to projekt prevence. 
Lze to předat kterékoliv poli-
cii, pravomoci máme stejné.

Svědectví 
vlastníků

Zeptali jsme se také něko-
lika vlastníků bytů na jejich 
názor. Požádali o anonymi-
tu, ale jejich identitu známe. 
Na otázku, zda se setkávají 
s cizími osobami, zdržujícími 
se před vchodem, poskytli 
následující vyjádření. 

Svědectví 1.: „Není neob-

vyklé, když tam potkávám 

mladé Romy, kteří jsou opilí 

nebo kouří. Pokřikují, mají ne-

vhodné připomínky a nahlas 

pouští muziku. Přes víkend 

je možné je potkat i přes den. 

Teď přes zimu to není tak čas-

té, jako v letní dny, kdy se tam 

válí na koberci úplně běžně. 

K tomu jsou tam pravidelně 

rozbité skleněné dveře. Na-

štěstí jsem se ještě nesetkala 

s tím, že by mě někdo ohrozil. 

Je to ale krajně nepříjemné.“ 
Svědectví 2.: „Jeden čas 

tam sedávali mladí na tom pa-

rapetu před spořitelnou, ale to 

jim asi nikdo vyčítat nemůže. 

Už jsem je tam dlouho neviděl, 

ale je pravda, že tam občas 

člověk najde něco, co by tam 

vůbec být nemělo… Neslučuje 

se to s ukázněným chováním.“

Svědectví 3.: „V poslední 

době jsem už dlouho nikoho 

přes den nepotkal, ale v noč-

ních hodinách je slyšet řev, 

hlasitá hudba a někdy i rány.“ 

Svědectví 4.: „Samozřej-

mě, že se tam vyskytli. Chodí 

tam hodně teenageři, chytat 

wifi  od spořitelny. Jsou to obec-

ně mladý lidi a cikáni. Nejčas-

těji se to děje v teplejší dny, kdy 

se tam válí na koberci a když 

je otevřeno do vchodu, proto-

že někdo nezavře nebo nechá 

naschvál otevřené dveře, tak 

vlezou i na schody dovnitř.“ 

Na otázku ohledně koupě 
bezpečnostních kamer rea-
govali vlastníci bytů kladně, 
jen připomněli, že kdyby 
se kupovaly z peněz jejich 
společného bytového fondu, 
tak by to musely odsouhlasit 
i vedlejší vchody, které to 
vlastně tolik netrápí. A to by 
mohl být kámen úrazu.

Tereza Patočková

Dokončení ze strany 1
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PŘEDNÍ CHLUM Masivní třice-
timetrová soukromá rozhled-
na Milada byla 1. května od-
poledne po zimním režimu 
otevřena ve velkém stylu. 
Pro dobrou náladu zahrá-
la skupina Srubáci. K pivu, 
zvěřinovému guláši a grilo-
vaným dobrotám nechybělo 
ani pěkné počasí. Ač větrné. 

Novinkou je vznikající 
naučná stezka věnovaná klu-
bu příbramských rogalistů, 

kteří na kopci Krchov odp-
radávna poletovali a dnes je 
nahrazují paraglidisté. Stezka 
také připomene těžký život 
předků ve Středním Povltaví. 
Povede od západní strany 
z asfaltové příjezdové cesty 
až nahoru k rozhledně, kde 
je v letošním roce s napětím 
očekáván stý tisící návštěv-
ník, pro něhož je připravena 
speciální odměna. 

Milada se tyčí těsně pod 
vrcholem kopce Krchov 
na Předním Chlumu nad 
hrází Orlické přehrady. 
Téměř třicet metrů vysoká 
rozhledna má devět pater 
a jméno získala po mamin-
ce Radomila Kessla, který je 
autorem a provozovatelem 

věže. V minulém století zde 
stávaly dřevěné rampy pro 
rogalisty. Nádherný kruho-
vý výhled se rozprostírá ze 
dvou zastřešených vyhlíd-
kových plošin, z nichž ta 
vyšší je ve výšce 27 metrů 
a při dobré viditelnosti je 
vidět Orlická přehrada, Ka-
mýk, Maková hora, Krásná 
Hora, Brdy s Prahou a To-
kem, rozhledny Veselý vrch 
a Besedná, někdy i vrchol-

ky Šumavy s Boubínem, 
Bobíkem, Poledníkem a Li-
bínem. Krásně je také vidět 
oblíbená vyhlídka Solenic-
ká podkova. 

Jana Motrincová

K rozhledně 
Milada povede 
naučná stezka

Ofi ciální zahájení sezóny se těšilo velkému zájmu veřejnosti.

PETROVICE Milovníci sta-
rých aut a motocyklů se 
ve středu 1. května dočka-
li oblíbené akce Veteráni 
prvomájových Petrovic. 
Přehlídka starých krasav-
ců s následným závodem 
se zde konala již po osmé. 

Na tradiční sraz na pe-
trovickém náměstí se do-
stavilo 134 aut a motorek 
s rodokmenem dávných 
časů, na něž se chodily dí-
vat celé dopoledne, a při 
následném vyhlášení vý-
sledků závodu i odpoled-
ne, proudy lidí. Návštěv-
níci se u veteránů nejen 
fotili, ale také diskutovali 
s majiteli historických 
kousků o tom, kolik ta-
kové auto stojí, jakou má 
spotřebu nebo kde ho lze 
sehnat. Mnozí i zavzpomí-
nali na své dětství, neboť 
auta pamatovali. 

Milým zpestřením byl 
autobus, který několikrát 
vyrazil okolo Petrovic 
na krátkou vyhlídkovou 
jízdu. Dnes už veterán 
značky Škoda 706 RTO 
byl vyráběn národním 
podnikem Karosa mezi 
lety 1958 a 1972. Zájem 
o jízdy byl abnormální. 

Úvodního slova akce 
se ujal Jaroslav Šrůt, šéf 
Automotoklubu Milevsko. 
Nechyběla ani zdravice 
petrovického starosty Pav-
la Kubíčka, senátora Petra 
Štěpánka, který přivítal 
také táborského senátora 
Marka Slabého. Progra-
mem provázel moderátor 
Marek Cihlář, který při-
vítal i dalšího z mnoha 
zajímavých hostů pří -
bramského jezdce Josefa 

Petáka – několikanásobné-
ho mistra republiky v sa-
jdkárkrosu a také mistra 
republiky v rallyesprintu. 
Mnozí z návštěvníků vzpo-
mněli na bývalého petro-
vického starostu a úspěš-
ného závodníka, který by 

letos oslavil 75. narozeni-
ny, Miroslava Kubíčka. Byl 
jedním z nejlepších moto-
kárových závodníků své 
doby, deset let v reprezen-
taci ČSSR, ve své době měl 
mnoho úspěchů. 

P r o g r a m  v e t e r á n ů 
běžel jako na drátkách. 
Atmosféru zpříjemnila 
hudba v podání kapely 
Axiom. V jedenáct ho-
din odstartoval závod 
Jihočeského poháru his-
torických vozidel v režii 
Automotoklubu Milevsko 
v krásném okolí Petrovic. 
Ve veteránské soutěži ne-
šlo již klasicky o rychlost, 
ale pro řidiče a řidičky 
byly připraveny na jed-
not l ivých  zas távkách 
různé soutěže. Někde 
vědomostní, jinde doved-

nostní. Jednu z prvních 
cen si odvezl i starosta 
Sedlčan Ivan Janeček.

Výsledky 
soutěžní jízdy

Kromě Ceny elegance 
o pořadí ve veteránské 

jízdě rozhodoval nejniž-
ší počet trestných bodů 
nasbíraných na trase. 
A kdo si z Petrovic od-
vezl vítězné poháry? 
Cenu elegance si odvezl 
Eduard Hovjacký z Dob-
říše (Renault Celtaquatre 
z r. 1935). Ve skupině spe-
ciály zvítězil Josef Barin-
ka z Tábora (Suzuki LJ 
80 z r. 1983), v kategorii 
motocykly M1 Vlastimil 
Koutek (Čechie 600 OHV 
z r. 1928), v kategorii mo-
tocykly M2 Monika Kros-
nářová (Babeta z r. 1982), 
v kategorii automobily A1 
Miluše Dvořáková (Škoda 
Felicie z r. 1961) a v kate-
gorii automobily A2 Ivan 
Janeček ze Sedlčan (Re-
nault R6 TL z r. 1971).

Jana Motrincová

Na prvomájové setkání veteránů 
přijelo 134 aut a motorek

Cenu elegance pro nejkrásnější vozidlo si odvezl Eduard Hovjacký 
z Dobříše. Přijel s Renaultem Celtaquatre z roku 1935.
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Druhý jarní měsíc jsme v Senátu 
zahájili přivítáním návštěvy ze 
zahraničí. S rumunskou delegací 
v čele s předsedou tamního se-
nátu jsme jednali o možnostech 
posílení přepravy obilí z Ukrajiny 
přes přístav v Konstance a také 
o ochraně vnější hranice Unie. 
Dalším důležitým tématem byla 
pomoc Moldávii při jednáních 
o vstupu do EU, kterou jsme v mi-
nulém roce probírali i s moldav-
skou prezidentkou Maiou Sandu. 

V senátní komisi pro rozvoj ven-
kova jsme řešili nutnost změny pří-

stupu státní správy při stanovení zá-
plavových území a s tím spojených 
omezení tak, aby se zohlednila jen 
reálná rizika, a nebyla zbytečně 
omezována vlastnická práva. Také 
jsme dávali konkrétní připomínky 
k návrhu mysliveckého zákona. 

Další akcí konanou na půdě Se-
nátu byla konference Green Deal 
s rozumem, kde se mimo jiné mlu-
vilo o nutnosti konstruktivního pří-
stupu k boji proti dramatické změ-
ně klimatu. O klimatické změně 
byla i další dubnová konference. 
Konala se v Brně v rámci výstavy 
Techagro a byla zaměřená na ob-
last zemědělství.

Na půdu Senátu dorazila i moc 
příjemná návštěva žáků 9. třídy 
ZŠ Petrovice. Společně jsme ab-
solvovali komentovanou prohlíd-
ku a navštívili i neveřejné pro-

story horní komory parlamentu.
V mém senátním obvodu bylo 

mou milou povinností zúčastnit 
se zahájení hudebního festiva-
lu Sukovy Sedlčany, kterého se 
na koncertě v sedlčanském kultur-
ním domě zhostila Ústřední hudba 
Armády ČR. Velmi rád chodím 
i na produkce hudebního festivalu 
Antonína Dvořáka. Jeho letošní 55. 
ročník zahájil v Divadle A. Dvo-
řáka v Příbrami koncert v podání 
České sinfonietty pod vedením fa-
mózního Radka Baboráka. 

V sobotu 20. dubna jsme spolu 

s dalšími účastníky a starostkou 
Hvožďan navzdory nepřízni po-
časí zahájili pochod na Petráško-
vu horu na Hvožďansku. Tradiční 
akce má za cíl upozornit na možné 
ohrožení životního prostředí spo-
jené s těžbou zlata. 

O týden později jsem se zúčast-
nil slavnostního otevření nově 
zrekonstruované budovy fary 
v Maršovicích, která bude sloužit 
potřebám občanů využívajících 
služeb Charity Starý Knín. Úvodní 
promluvy a celebrace mše svaté 
se ujal arcibiskup Jan Graubner.

V závěru měsíce mi bylo potě-
šením vystoupit s kolegy z Praž-
ského trubačského sboru při spo-
lečném koncertě s Mníšeckým 
chrámovým sborem v kostele sv. 
Václava v Mníšku pod Brdy.

Petr Štěpánek

Brigáda na Častoboři
Do restaurace v kempu Andělská Laguna 

přijmeme 

ČÍŠNICI/ČÍŠNÍKAČÍŠNICI/ČÍŠNÍKA
Nabízíme: dobré platové podmínky, pohodový kolektiv, práce 

v příjemném prostředí na břehu Slapské přehrady, zvýhodněná 
zaměstnanecká strava

Požadujeme: samostatnost, spolehlivost a příjemné vystupování

Možnost na HPP, DPP, DPČ

V případě zájmu nás kontaktujte na 
tel.: 603 878 996, e-mail: galoma@centrum.cz

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-

tím hotově. Tel.: 773 770 753.                 66/24 

Pronajmu byt 3+1+prosklená veran-

da, 90 m2, Sedlčany – ul. Na Potůčku, vlast-
ní etážové topení. K okamžitému nastěho-
vání. Tel.: 731 577 054.          67/24 Řádková inzerce: 15 Kč/řádek

ZPRAVODAJSTVÍ

Z P R Á V Y  O D  S E N Á T O R A

Pochod na Petráškovu 
horu upozorňuje na možné 
ohrožení životního prostředí 

spojené s těžbou zlata

PLOŠNÁ INZERCE 
od 14 Kč vč. DPH/cm2

Tel.: 774 414 225, E-mail: reklama@sedlcansky-kraj.cz

Senátor Petr Štěpánek se starostkou Hvožďan Markétou Balkovou
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pro betonové pylony mos-
tu přes kanál Bospor v Tu-
recku jsme dokázali vyhrát 
významnou zakázku pro vý-
stavbu dopravního mostu 
Canakkale přes kanál Dar-
danely. Naším úkolem bylo 
dodat, smontovat a uvést 
do provozu stavební a prů-
myslové výtahy tentokrát 
pro ocelové pylony o výšce 
315 m. Nedodáváme ovšem 
jen do výšek, ale i do pod-
zemí. Příkladem může být 
projekt v Peru, kam jsme 
dodávali průmyslové výta-
hy do měděných dolů. Do-
dáváme také například spe-
ciální výtahy do lodí, které 
se vyrábí v holandských 
loděnicích. Pro představu 
tyto lodě servisují větrné 
elektrárny na moři. Historic-
ky se pyšníme i dodávkami 
pro kanadské námořnictvo 
nebo pro přístav Pearl Har-
bor na Havaji. Dodali jsme 
také pro americký Národní 
úřad pro letectví a vesmír 
NASA, kde se jednalo o pro-
jekt startovací rampy pro 
raketoplán a nedávno jsme 
podepsali kontrakty pro 
další americkou vesmírnou 
společnost. 

Jak byste zhodno-

til vývoj prodeje před 

a po covidu a v souvis-

losti s válkou na Ukra-

jině?

Měl i  j sme úspěšné 
předcovidové roky 2019, 
2020, 2021. Jsme firma, 
která kontrahuje a dodá-
vá zakázky s delší doda-
cí lhůtou, tedy s určitou 
setrvačností, takže z po-
čátku covidu jsme fungo-
vali z předem uzavřených 
kontraktů. S covidem na-
stal velký pokles investic, 
zákazníci se začali obávat 
budoucích investic, nikdo 
nevěděl, co přesně bude. 
Nicméně i přesto jsme 
měli rok 2021 úspěšný, 
ale byl cítit pokles budou-
cích projektů a tím i počet 
nabídek. Stav se odrážel 
v tom, že se nemohlo ces-
tovat a tím pádem efektiv-
něji jednat. Vzápětí přišla 
další rána, a to konflikt 
na Ukrajině. Bohužel vál-
ka znamenala to, že přišly 

Našimi hlavními trhy jsou USA, Kanada, Anglie a západní 
Evropa, říká obchodní ředitel STROSu Tomáš Rottenberg

sankce, omezení, a tím 
rizika, která vždy pečlivě 
vyhodnocujeme a přijí-
máme příslušná opatření 
a omezení. Bohužel se 
tato situace odráží v tom, 
že se musíme bez řady 
zakázek obejít. Jak my, 
tak naši smluvní partneři, 
dealeři a agenti, ale i naši 
zákazníci se naučili mno-
hem častěji a efektivněji 
využívat online jednání. 

Osobní jednání to nena-
hradí, a proto se i nadále 
aktivně účastníme něko-
lika veletrhů. Vystavuje-
me na akci Vertical Days 
v Anglii konané v září le-
tošního roku a příští rok 
nás znovu čeká veletrh 
Bauma v Mnichově.

Jak se vám daří zís-

kávat  zakázky době 

po pandemii – v době 

války a infl ace, kdy lidi 

šetří a tolik se nestaví? 

Je to složitější, ale my 
jsme společnost, která 
je zaměřena primárně 
na vývoz do zahraničí, 
který tvoří náš obrat více 
než z 90 procent. Nejvíce 
se naše výrobky uplat-
ňují na západních trzích. 
Obchodní vazby máme 
s mnohými zeměmi, ale 
nikde nejsou tak masivní 
prodeje jako v USA, Anglii 
a Kanadě. USA je pro nás 
vlastně nejvýznamnější 
trh. Dva roky nazpět jsme 
v Texasu založili pobočku 
STROS USA, abychom byli 
blíže našim zákazníkům. 
Pobočka již uskutečňuje 
první kontrakty, poskytuje 
služby jako servis a vý-
měnu náhradních dílů. 
Ambicí nové společnosti 
jsou také trhy v Mexiku 
a v Jižní Americe. Ale zpět 
k otázce – samozřejmě, 
že situace byla těžší. Při-
šla infl ace, byly výpadky 

v subdodávkách, takže 
jsme byli donuceni naku-
povat některé komodity 
dopředu a ve větších obje-
mech. Některé subdodáv-
ky byly vážně ohroženy, 
takže jsme jako společ-
nost během války řešili 
kromě infl ace komplexně 
dost problémů současně. 
Navzdory všem výzvám 
jsme toto období ustáli se 
ctí. Prodeje máme diverzi-
fi kované na různá terito-
ria. Takže když je některý 
trh slabší, tak jsme zase 
úspěšnější na tom trhu, 
kde propad není takový. 
Neměli jsme rok, který by 
se dal nazvat neúspěšný, 
i letošní rok máme dobře 
rozjednaný.

V čem jako společnost 

vynikáte?

My se profi lujeme jako 
fi rma, která je nejvíce kon-
kurenceschopná s většími 
výtahy pracujícími do vět-
ších výšek. Struktura spo-
lečnosti je organizována 
tak, že nepotřebujeme zá-
sadnější subdodavatele, 
takže potřebujeme výro-
bek, který svou povahou 
přináší vyšší přidanou 
hodnotu a marži. To jsou 
právě ty větší výrobky, 
které mají větší nosnost 
anebo se jedná o nějakou 
sestavu, počty a kombina-
ce těchto výrobků. Naší 
konkurenční výhodou je 
právě pružnost a fl exibi-
lita v úpravách výtahů 
podle potřeby zákazníků 
a projektů. A speciální 
projekty šité zákazníkovi 
na míru. 

V kom vidíte konku-

renci na českém a zahra-

ničním trhu?

Co se týká konkurence, 
tu na českém trhu máme 
ve společnosti PEGA Hoist 
a De Jong Liften. Konkuru-
jí ne přímo velikostí, ani 
ne v kompletním výrobko-
vém rozsahu, ale v někte-
rých konkrétních projek-
tech se s nimi potkáváme. 
Na zahraničním trhu je 
to určitě švédský Alimak 
nebo holandský Raxtar, 
v některých výrobcích ně-
mecká GEDA nebo italský 
Maber. Velkou část světa 

okupují čínští dodavatelé. 
Konkurenční boj se čás-
tečně přesouvá do svě-
ta virtuality a sociálních 
sítí, kde se snažíme být 
velmi aktivní. Například 
v nejbližší době zveřejní-
me nové webové stránky 
nebo zde inzerujeme nová 
pracovní místa. Disponu-
jeme půjčovnou a servi-
sem stavební techniky pro 
celou Českou republiku. 
Jsou před námi další vý-
zvy, ke kterým se chceme 
postavit čelem – například 
využití umělé inteligence, 
nano materiálů ve výrobě, 
digitalizace a jiné. 

V minulosti jste se 

chtěli více zaměřovat 

na obchody v Turecku. 

Je to stále aktuální?

My jsme tam dodá-
vali především stavební 
výtahy, pak se to nějaký 
způsobem odmlčelo. Tu-
recko je nyní země, kte-
rá potřebuje z naší stra-
ny zvýšenou pozornost. 
Máme tam stále funkční 
obchodní partnery. Ov-
šem v současné době je 
to v Turecku složitější. 
Je zde slabá měna, trh je 
nasycen spíše použitými 
výtahy a na nové nákupy 
není taková kupní síla. 
Ale snažíme se přes ně-
které turecké firmy nabí-
zet a zvýšit aktivity napří-
klad do Saúdské Arábie.

Je tedy cílem prosadit 

se v Saúdské Arábii?

Dříve jsme tam dodáva-
li průmyslové výtahy, tak-
že nějaké reference máme 
a teď je v té zemi docela 
stavební boom, čehož 
chceme využít. Máme tam 
rozjednanou spolupráci 
s naším stálým partnerem 
a k tomu chceme být vidě-
ni, proto je v našem zájmu 
v listopadu navštívit výsta-
vu Saudi Build. V poslední 
době jsme dali i díky na-
šemu obchodnímu part-
nerovi několik zajímavých 
nabídek do Spojených 
arabských emirátů.

D o v á ž í t e  v ý t a h y 

na Ukrajinu?

My na Ukrajinu nyní 
nedovážíme nic. Je složi-
té se tam dostat tak, aby 

byly zajištěny všechny 
smluvní podmínky a záru-
ky, jak potřebujeme. Vývoj 
na Ukrajině sledujeme, 
ale než tam dojde k tomu, 
že se bude investovat 
do obnovy infrastruktury 
a výškových budov, což 
je pro nás klíčové, tak to 
opravdu potrvá. Uvidíme 
po ukončení rusko-ukra-
jinského konfl iktu, pak by 
tam mohly být pro nás 
nějaké zajímavé investiční 
záměry, na nichž bychom 
mohli participovat.

Zprovoznili jste foto-

voltaickou elektrárnu. 

Splnila očekávání?

Je umístěna na střeše 
haly, byla zprovozněná 
v minulém roce a mohu 
říci, že už se projevují prv-
ní úspory. Máme velkou 
spotřebu elektrické ener-
gie na vytápění hal, pro 
provoz výrobních strojů 
a osvícení. Jednalo se 
o velice zajímavou investi-
ci pod významnou dotací, 
takže se investice postup-
ně vrací.

Vyvinuli jste bate-

riové úložiště. Můžete 

o tom říci pár slov?

Naše společnost při-
šla na trh s ekologickým 
programem STROS eco. 
Jako první výtahářská 
společnost jsme vystavi-
li na Baumě v roce 2022 
bateriové uložiště Rhino. 
Název výrobku jsme si 
patentovali ochrannou 
známkou v mnoha pro 
nás klíčových trzích. Vy-
robený prototyp chceme 
letos po výstavě v Anglii 
instalovat do ostrého pro-
vozu. Bateriové úložiště 
je speciální v tom, že je 
schopné zásobovat ener-
gií výtah, který při pohy-
bu z výšky dolů rekupe-
ruje elektrickou energii 
zpátky do úložiště, tak-
že dochází k významné 
úspoře nákladů. Využí-
váme tedy pohyb výta-
hu směrem dolů. Další 
výhodou může být třeba 
to, že úložiště lze využít 
pro více výtahů nebo že 
může sloužit k napájení 
jiných strojů.

Tereza Patočková

Tomáš Rottenberg

Dokončení ze strany 1
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JEZERA David Fischer je 
zoologem přírodovědného 
pracoviště Hornického mu-
zea Příbram. Žáci ZŠ Jeseni-
ce se s ním setkali v pondě-
lí 29. dubna ráno u přírodní 
památky Jezera nedaleko 
Trkova. „Chtěli jsme ten pro-

gram udělat o týden dříve 

na Den Země, ale pan Fis-

cher naštěstí neměl volno. 

Dnes je mnohem lepší po-

časí,“ konstatovala Monika 
Račková, učitelka zdejších 
prvňáků. Změna se vypla-
tila, o týden dříve by pro-
gram nebyl tak bohatý.

První, co děti viděly, byl 

vodní hmyz, například nej-
větší vodní brouk na světě 
vodomil nebo potápník 
i s jeho larvou. Velkou atrak-
cí byli čolci. Do nástrah se 
zachytili jak čolek obecný, 
tak celoevropsky chráně-
ný čolek velký. V obou pří-
padech viděli návštěvníci 
jak samečka, tak samičku. 
„V přírodě jsou samci vždyc-

ky hezčí, protože musí lákat 

samičku. Jediný druh, který 

to má jinak, jsme my lidi. My 

musíme ženy lákat jinak než 

na svůj vzhled,“ vysvětloval 
David Fischer, aby děti zau-
jal. Dodal, že čolek se před 
samičkou vždy naparuje 
a poznáme ho tedy podle 
hřebínku, díky kterému vy-
padá jako malý drak.

Jinou strategii má kuňka 
obecná, další z celoevrop-

sky chráněných živočichů. 
„Kuňky ženskou ukecají. 

Kdo houká nejvíc nahlas, 

získá samičku,“ vysvětluje 
David Fischer a poukazuje 
na dva typy zbarvení, kte-
ré tato žabka, díky které 
je zde vyhlášena chráně-
ná lokalita, má. Shora je 
zbarvena nevýrazně, aby 
nebyla na první pohled 
vidět. Její zbarvení bříška 
ale podle Davida Fischera 
říká: „Nejez mě, bylo by ti 

špatně.“ Nabádal děti, aby 
na ni ani nesahali, neboť 
by mohli mít reakci na po-
kožce nebo třeba v očích, 

pokud by si do nich pak 
sáhli. Podobného zbarvení 
využívá třeba také již zmí-
něný čolek.

Před zlatým hřebem 
dopoledne, kterým byla 
rosnička, se žáci dozvě-
děli ještě například to, že 
při přeměně pulce v žábu 
proběhne během krátkého 
období to, co jinak v příro-
dě trvá miliony let. Přitom 
na tuto přestavbu budou-
cí žabka využívá látky ze 
svého ocásku, které po-
stupně vstřebává. „Pokud 

chcete zažít opravdu něco 

nevšedního, přijďte sem 

před setměním a vydržte tu 

do tmy. Uslyšíte koncert,“ 
uzavřel výčet zajímavostí 
David Fischer.

Olga Trachtová 

Hadáčková

SEDLČANY V den svátku 
patrona hasičů svatého 
Floriana, který připadl 
letos na první květno-
vou sobotu, opět otevřeli 
středočeští hasiči pro ve-
řejnost některé ze svých 
stanic. Sedlčanská stanice 
Hasičského záchranného 
sboru Středočeského kraje 
připravila den otevřených 
dveří již v pátek 3. května. 

V areálu ministerstva 
vnitra nás přivítal velitel 
hasičské stanice Sedlčany 
Petr Hron: „Minimálně jed-

nou do roka se u nás konají 

dny otevřených dveří neje-

nom pro zájmové skupiny 

a školy, ale i pro veřejnost. 

Všichni si mohou prohléd-

nout naši techniku a po-

slechnout si odborný výklad 

členů stanice. Zároveň jsme 

ale stále v pohotovosti, což 

znamená, že naše technika 

může kdykoliv odjet, tak-

že máme v záloze připra-

venou techniku ostatních 

složek IZS – zdravotní zá-

chranné služby a Policie ČR. 

Měli jsme tady také zástup-

ce Městské policie Sedlča-

ny, kteří museli odjet kvůli 

řešení aktuální situace. Kro-

mě ukázek techniky jsme 

připravili sportovní činnost 

pro děti, které si mohly pod 

dohledem jednoho z našich 

členů vyzkoušet i hasičskou 

stříkačku, aby program ne-

byl jednotvárný.“ 

Vše si mohli vyzkoušet 
také žáci 2. A ze sedlčan-

ské 1. základní školy, kteří 
přišli do areálu se svojí uči-
telkou Lenkou Holanovou. 
Učitelka se dětí po skonče-
ní exkurze zeptala, co se 
jim u hasičů nejvíce líbilo, 

a nebylo divu, že to byla ha-
sičská auta. Super prý byla 
také překážková dráha.

Na pátečním dni otevře-
ných dveří byl přítomen 
rovněž ředitel HZS z Pří-
brami Tomáš Horvát, jehož 
jsme se zeptali, jak často 
služebně do Sedlčan jezdí. 
„Vzhledem k tomu, že Dob-

říš a Sedlčany jsou stanice 

našeho územního odboru, 

tak jezdím do Sedlčan pra-

videlně. Určitě jsem tady 

minimálně jednou, ale spíše 

i několikrát za měsíc. Řeší-

me provozní věci, konkrét-

ně údržbu stanice, opravy. 

Pokud jsou nějaké složitější 

záležitosti, směřující napří-

klad k různým havarijním 

stavům, řeší to primárně ve-

litel stanice, který podléhá 

mně a společně to řešíme. 

Návštěvy jsou také o kont-

role výkonu služby – zajímá 

mě, jak funguje. Ptám se jak 

velitele stanice, tak jejího 

osazenstva, zda je všechno 

v pořádku, jestli jim něco 

nechybí a jestli mají něja-

ké požadavky na zlepšení 

výkonu své služby, ať už se 

jedná o organizační řízení 

na stanici, nebo o operační 

řízení, to znamená v teré-

nu, kdy vyjíždíme k zása-

hům.“ 
Podle Tomáše Horváta 

od hasičů v průběhu roku 
přicházejí různé podněty, 
které vycházejí z reálného 
hasičského života. Napří-
klad ze zásahové činnosti, 
kdy se třeba zjistí, že by 
bylo vhodné dovybavit 
cisternové automobilové 
stříkačky určitým typem 
technického prostředku, 
kterým profesionální ha-
siči v okrese nedisponují, 
nebo jím disponují pouze 
v omezeném množství.

David Myslikovjan

Svátek práce ve středu 1. května slavili dobrovolní hasiči v Předbořicích − jak jinak než prací. Sekali 
rákosí a uklízeli břeh místní nádrže. Mnozí tak užívali volný den do půl těla ve vodě... 
Foto: Jana Motrincová

Kdo houká 
nejvíc nahlas, 
získá samičku

I při dni otevřených dveří jsou 
profesionální hasiči v plné 
pohotovosti

Na infotabuli našli žáci popis všech nejzajímavějších živočichů, 
které zde mohli vidět.
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a byl zde připraven také pro-
gram pro děti.

„Připravili jsme si pro vás 

soutěž na čtyřech stanoviš-

tích. Za jejich splnění dostane-

te malou, sladkou odměnu,“ 
zahájil program před půl 
sedmou večerní starosta 
města Jaroslav Kříž. Na děti 
čekala velká pavučina, běh 
v holinách alias čaroděj-
ných botách, hod polínkem 
do kotlíku a slalom na koště-

ti. Na závěr ještě kvíz. V osm 
hodin večer se přítomní do-
čkali také zapálení hranice 
s čarodějnicí ve dvoře.

„Je škoda, že to zrovna 

letos nevyšlo. Máme nejvyšší 

hranici za dobu, co ji stavíme 

my, tedy od roku 2004. Míra 

si to všechno rok, co rok za-

Ve dvoře hořela 
náhradní hranice, májku 
vítr nezlomil

znamenává,“ podotkla Kris-
týna Turková a ukazovala se-
znam, který píše její manžel. 
Hranice, která byla například 
v roce 2016 vysoká tři metry, 
dosahuje letos dvojnásob-
ku. „Když to dobře dopadne, 

zapálíme ji o týden později,“ 
dodává Kristýna.

Stejná parta lidí se 
od roku 2001 stará také 
o vztyčení máje. Největší 
od roku 2010, kdy začal Mi-
roslav Turek vést záznamy, 

byla v roce 2017, kdy její vr-
cholek sahal do výšky 23,5 
metru. Ta letošní je jen o půl 
metru kratší, a tak se všich-
ni během prvních větrných 
dnů na ni dívali s obavou, 
aby ji vítr nezlomil. Vydržela.

Olga Trachtová 

Hadáčková

JESENICE Místní hasiči 
na břehu Sedleckého po-
toka před hasičskou zbroj-
nicí postavili v úterý 30. 
dubna májku a uspořádali 
pálení čarodějnic s připra-
veným zásahovým vozi-
dlem výjezdové jednotky 
v plné výbavě. 

V odpoledních hodi-
nách hasiči upravili dove-
zený štíhlý smrk na sta-
ročeskou májku – ořezali 
větve a oloupali kůru, špici 
májky tradičně ženy oz-
dobily pentlemi a fábory. 
V podvečer máj vztyčili 
za pomoci lana. A tak dáv-
ný symbol jara a ozdoba 
venkovských návsí opět 
barevně vlaje v obecním 
parku. S příchodem tmy 
vzplála vatra s čarodějnicí 
na jejím vrcholu a jese-

nická čarodějnice shořela 
v plamenech. Jarní slav-
nost pokračovala u ven-
kovního krbu sousedským 

posezením s občerstve-
ním, kde se podávalo upe-
čené selátko a točené pivo. 

František Vávra

NAHORUBY Očekávaných 
sto traktorů na 21. sraz his-
torických traktorů Zetor 
v sobotu 4. května nako-
nec nedorazilo, částečně 
i proto, že někteří trakto-
risté z okolních obcí se 
zúčastnili hasičských okrs-
kových soutěží, ale sjelo se 
celkem 81 Zetorů.

Dokladem toho, jak kva-
litní stroje Zetor vyráběl, 
je traktor John Deere 2400, 
což byl Zetor 7340 s mini-
málně upravenou kabinou 
a tradiční zelenou barvou 
značky John Deere. Zřejmě 
to byl tak dobrý traktor, že 
za něj tento přední světový 
výrobce převzal záruku 

a servis, který byl u Zetorů 
minimální. Těchto Zetorů 
se od roku 1993 pro John 
Deer vyrobilo přes 6 500 
kusů a k plné spokojenosti 
jezdí dodnes kromě západ-
ní Evropy v Jižní Americe, 
Africe i Austrálii. Traktor, 
který přijel do Nahorub, 
pochází ze Španělska. 

Spanilá jízda traktorů 
byla třešničkou na dortu, 
jen jeden stroj byl přitažen 
kvůli problému s řazením. 
O dobrou náladu se s har-
monikou staral Kamil Rabi-
nák, ale přispěly i chutné 
klobásky a dobře vychla-
zené pivo.

Jaroslav Fürbach

SVATÝ JAN Letošní duben 
byl plný extrémů. Dle 
amatérské meteorologické 
stanice Miroslava Votru-
by ve Svatém Janu spadlo 
za celý měsíc 8 mm srážek, 
což je za sledovaných 12 
let nejméně. Naproti tomu 
loňský duben s 59,3 mm 

srážek byl bezkonkurenč-
ně nejdeštivější.

Extrémy se projevily 
i v teplotách. Už 7. dub-
na se teploměr vyšplhal 
na 27,2 °C (nejvyšší dub-
nová teplota tabulky), 
aby v poslední dekádě 
22. dubna teplota spadla 

na -5 °C. Několikadenní 
noční mrazy způsobi-
ly katastrofu zejména 
v ovocnářství. Jak z vy-
plývá z přehledu, teploty 
pod nulou jsou v dubnu 
běžné, ale obvykle jsou 
na jeho začátku a nepřed-
chází jim letní teploty.   -red-

Duben

2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024

mete-

orolo-

gické

dny

letní – teplota max. rov-
ná nebo vyšší 25 st. C

2 5 2 5

chladné – teplota max. 
nižší jak 10 st. C

9 5 9 7 10 5 3 12 10 13 8

mrazivé – teplota min. 
nižší jak 0 st. C

7 2 8 5 3 1 3 7 13 13 7 8

teplota 

v st. C

nejnižší v měsíci -3,40 -3,50 -4,20 -2,10 -3,10 -0,70 -1,10 -6,90 -4,20 -3,90 -6,00 -5,00

dne 8. 17. 7. 2. 21. 7. 2. 1. 6. 20. 5. 22.

nejvyšší v měsíci 26,20 22,40 22,00 24,70 22,90 27,70 26,60 22,40 21,80 20,60 20,20 27,20

dne 26. 26. 25. 5. 10. 21. 26. 28. 1. 14. 22. 7.

měsíční průměr 8,51 10,08 8,14 8,10 7,79 13,65 10,26 10,15 5,82 6,56 6,32 10,41

srážky 

v mm

za měsíc 13,10 22,10 21,90 17,50 55,90 13,70 14,30 27,30 13,10 28,90 59,30 8,00

nejvyšší v měsíci 6,00 8,40 8,60 4,40 13,90 6,80 7,60 15,70 3,80 8,40 23,10 2,60

dne 19. 28. 28. 16. 28. 23. 29. 29. 12. 24. 14. 20.

úhrn od počátku roku 105,40 64,10 70,50 103,40 113,80 78,20 102,50 119,00 86,20 61,70 115,70 78,20

deštivé dny v měsíci 8 9 9 13 15 5 4 4 14 13 16 7

vítr 

v m/s

nejvyšší náraz větru 
v měsíci

13,10 12,30 10,50 13,00 11,70 13,20 7,10 7,90 11,90 10,80 11,50

dne 14. 1. 26. 19. 12. 23. 14. 5. 7. 11. 16.

Dubnové extrémy mají 
nepříjemné následky

Jesenická čarodějnice 
shořela v plamenech

Do Nahorub se za krásného 
počasí sjelo 81 Zetorů

Dokončení ze strany 1
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REGION V této rubrice přinášíme malý průřez tím, 

o čem jsme psali v Sedlčanském kraji před třiceti 

lety. Dnes vybíráme z osmnáctého čísla roku 1994.

***
Duben před třiceti lety byl nejprve vlhký a chlad-

ný, poté suchý a teplý. Nejchladněji bylo 8. dubna, kdy 
teploty klesly pod nulu. 11. duben dokonce překvapil 
chumelenicí sněhu, která trvala asi hodinu. Ještě ná-
sledujícího dne zrána zůstalo na dva centimetry sně-
hu ležet. Ke konci měsíce již bylo převážně polojasno 
a jasno a rtuť teploměru se vyšplhala až na 26 °C.

***
Bufet Severka na Severním sídlišti v Sedlčanech 

zavedl prodej točeného piva. Porcelánovou pípu do-
dal Lobkowiczký pivovar Vysoký Chlumec. Při zahá-
jení prodeje točeného piva se čepoval zlatavý mok 
zdarma a zdarma k němu bylo i domácí uzené ze 
sousedního řeznictví.

***
První přátelské setkání při sborovém zpěvu a in-

strumentální hudbě na vysokochlumeckém hradě Lob-
kowiczů přivítalo na sto padesát posluchačů. Zazněly 
skladby starých mistrů, ale i písně lidové. 

***
Ke kuriózní dopravní nehodě došlo na Severním 

Sídlišti v Sedlčanech. Nezletilá desetiletá cyklistka 
se střetla se dvěma dvaaosmdesátiletými chodkyně-
mi. Obě chodkyně byly poraženy na zem a utrpěly 
vážná zranění, jedna zlomeninu pažní kosti a druhá 
zlomeninu stehenní kosti v krčku.

***
Dopřejete si dovolenou? Na tuto anketní otázku 

odpovídali lidé procházející sedlčanským náměstím 
TGM: „Nepojedu nikam, protože soukromě hospoda-

řím v zemědělství a nemám na zájezdy vůbec čas. Dě-

láme dvanáct hodin denně a přes léto i víc.“ - „Chystám 

se na deset dní s rodinou do Španělska.“ – „Do zahrani-

čí určitě nepojedu. Tak nanejvýš s partou pod stan ně-

kam k řece. Na Častoboř nebo Živohošť.“ – „Kde bych 

na zájezd do zahraničí vzal? Vždyť jako důchodce ne-

mám ani na uhlí.“             -mk-

A dvakrát ročně se na kon-
ci tohoto procesu objeví 
třešnička na dortu v po-
době většího vystoupení 
před diváky. Před Vánoci 

pro babičky a dědečky 
(a pro všechny při roz-
svěcení vánočního stro-
mečku) a v květnu pro 
maminky (a tatínky). Loni 
to byla pohádka o sněhu-
lácích ze Sněhového vršku 
a O řepě. Letos na Vánoce 
jsme hráli o zvířátkách, 
která se hádala o to, kdo 
bude v jesličkách hlídat 
Ježíška. A mimo jiné jsme 
vyprávěli i vtipy. Zasmáli 
jsme se všichni. 

Písničky si mimo hodiny 
hudební výchovy nacvičuje-
me každý den ráno a je to pro 
nás i takový start do nového 
dne, kdy se všichni spolu se-

jdeme a naladíme se na spo-
lečnou vlnu. Často je dopro-
vázíme na Orffovy nástroje: 
xylofony a mnohé malé bicí 
nástroje. Letos jsme se také 
začali učit hrát na zobcové 
fl étny. A i když umíme jen tři 
tóny, s doprovodem s nimi 
dokážeme udělat spoustu 
muziky. K pohádkám si sami 
malujeme kulisy nebo mas-
ky na obličej. 

Pro letošní představe-
ní ke Dni maminek jsme 

se inspirovali knihou Evy 
Horákové Moje mamin-
ka je nej. Připravujeme 
jednu pohádku o kloka-
nech a jednu o činčilách. 

Tu klokanskou už máme 
vymyšlenou, ta činčilí 
se ještě dotváří. Moc vás 
všechny zveme na před-
stavení, které se uskuteční 
ve čtvrtek 16. května od 16 
hodin v restauraci U Rade-
šínka. Bude to tak trochu 
i bubenická show. Máme 
totiž nově ve škole cajo-
ny a bubnujeme ostošest. 
A dočkáte se i dalších pro-
gramových překvapení…

Kateřina Ahmad

Ž I V O T  V  P O Č E P I C K É  Š K O L E  ( 7 )

Tvoříme a rozvíjíme se

SEDLČANY Čas studentů po-
sledních ročníků GaSOŠE 
Sedlčany se pomalu, ale jistě 
krátí. Do maturity jim zbývají 
dva týdny, a tak na ně čekala 
jedna z milých „povinnos-
tí“, kterou na sedlčanském 
gymnáziu mají. V úterý 30. 
dubna se rozloučili se školou 
posledním zvoněním.

Již od rána vítali matu-
ranti ostatní žáky a učitele 
před školou. Během do-
poledne obcházeli třídy 
a v každé se zastavili, aby 
se rozloučili s nějakou pře-
textovanou písní. K této 
akci patří také neodmys-
litelné loučení v podobě 
kreslení na tváře a spojo-

vání studentů k sobě lepící 
páskou. 

Kolem dvanácté hodi-
ny přišel tradiční průvod 
na náměstí TGM ke kašně. 
Průvod vycházel od školy 
v čele se školníkem, který 
zvonem oznamoval po-
slední zvonění. U kašny 
si pak celá škola opět vy-
poslechla maturitní pís-
ně. Studenti se následně 
rozloučili se svými učiteli 
připravenými básničkami 
nebo jiným zajímavým 
textem.

Závěrečnou částí tradi-
ce je křest studentů prv-
ních ročníků a také předčí-
tání desatera pro studenty 
ročníků předposledních. 
Vybraní žáci byli v kašně 
vykoupáni a maturantům 
skutečně naposledy od-
zvonilo.             Filip Špale

REGION V akci Odlož mo-
bil v knihovně, kterou 
společně organizoval Stře-
dočeský kraj a nezisková 
společnost ASEKOL, bylo 
ve Středočeském kraji 
v uplynulých měsících 
odevzdáno 4 112 kusů sta-
rých mobilních telefonů. 

Kdo připojil při ode-
vzdání mobilu své kon-
taktní údaje, byl zařazen 
do slosování poukázek 
na nákup knih nebo vol-
ných rodinných vstupenek 

do galerií a muzeí v kraji. 
Volné vstupenky z regionu 
získaly Andrea Petříková 
z vesničky Boudy (knihov-
na Klučenice) a Kateřina 
Gruntová, Iveta Kubišová 
a Pavla Neumanová z Pet-
rovic.       Jana Motrincová

Tisíce mobilů bude 
recyklováno

Stalo se před 
30 lety (13)

My a cajony

Maturantům naposledy 
odzvonilo

Křest studentky prvního ročníku GaSOŠE v kašně na náměstí TGM
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Jitka Pudilová z Domova dostala od rádia Blaník sto růží

Před několika dny oslo-
vily Blaník zaměstnankyně 
Domova Sedlčany s tím, že 
by si přály, aby růže byly 
předány Jitce Pudilové, 
zástupkyni vedoucí dru-
hého oddělení Domova se 
zvláštním režimem, za její 
vstřícnost, ochotu a snahu. 
Zaměstnankyně Domo-
va v krátkém hodnocení 
uvedly, že jejich vedoucí je 
vstřícná ke všem ve svém 
okolí, že ji mají rádi její 
spolupracovnice i klienti 
Domova, a že si myslí, že si 
toto ocenění zaslouží.

„Redaktor Blaníku mi 

předal sto růží a každé 

z mých kolegyň z našeho 

oddělení přivezl ještě jednu 

další kytku, takže jich roz-

dal ještě dalších třicet,“ svě-

Ve středu 1. května uplynulo osm let, 
kdy nás navždy opustil náš milovaný 
manžel, tatínek, syn a kapelník pan

Václav Calta 
ze Sedlčan.
S láskou vzpomínají rodina, přátelé 
a muzikanti.

SEDLČANY Malé čarodějky 
a malí čarodějové si v úte-
rý 30. dubna dopoledne 
vyrobili nezbytný doplněk 
pro Filipojakubskou noc. 
Tematické tvoření čaroděj-

nického klobouku si pro 
maláčky i jejich doprovod 
v centru Petrklíč připravila, 
jako každý týden, dobrovol-
nice Lenka Sobotková. 

„Lenka s dětmi na herně 

tvoří pravidelně, obvykle 

to bývají středy,“ říká před-
sedkyně Petrklíče Radka 
Čedíková: „Vždy si pro 

malé návštěvníky vymyslí 

nějaký zajímavý, a ne příliš 

komplikovaný výrobek, kte-

rý si pak odnesou domů.“

Dopolední tvoření je 
součástí projektu na pod-
poru komunitního života 
v Sedlčanech. Podle Radky 
jsou tvořivá dopoledne pří-
jemně stráveným časem 

pro maminky či tatínky 
a jejich děti. „Jde o zpestře-

ní rutiny na mateřské, kdy 

se pečující rodič často může 

cítit osaměle. V Petrklíči 

dáváme rodičům prostor 

nejen ke společné tvorbě se 

svými dětmi, ale i ke společ-

nému setkávání s ostatními 

rodiči a sdílení každoden-

ních strastí i radostí,“ zve 
Radka Čedíková na další 
kreativní setkání. 

Lucie Kakosová

NÁMĚŠŤ NAD OSLAVOU 
Avalone sdružuje popále-
né a těžce nemocné děti, 
jejich rodiče a přátele. Děti 
z tohoto občanského sdru-
žení, z nichž některé jsou 
ze Sedlčanska, se ve středu 
1. května zúčastnily dne ote-
vřených dveří na 22. letecké 
základně vrtulníkového le-
tectva Biskajská v Náměšti 

nad Oslavou. Akci navštívilo 
celkem přes čtyřicet tisíc lidí. 

„Na tento den nás pozva-

li naši patroni z vedení 22. 

letecké základny vrtulníko-

vého letectva,“ uvedla ředi-
telka spolku Ivana Nikitinská 
z Libíně. „Byli jsme pozváni 

i s naším stánkem naděje 

a pomoci Avalone, ve kterém 

seznamujeme lidi s ochranou 

dětí před těžkými popálenino-

vými úrazy a záchranou dětí 

s leukémií darováním kostní 

dřeně. Prvním hrdinou, který 

se u nás na tomto dni zaregis-

troval, je první a dosud jediný 

český pilot formule 1 Tomáš 

Enge. Tomáš nyní naší misi 

dodal sílu motorů F1. Poprvé 

jsme také zažili, že se u nás 

kromě jednotlivců registrova-

ly i celé rodiny.“

Spolek Avalone v Náměš-
ti nad Oslavou odstartoval 
svoji misi za životy dětí Chci 
žít. V květnu se zúčastní 
ještě několika dalších akcí. 
Ve čtvrtek 9. května bude 
na veletrhu fi ktivních fi rem 
v Náchodě, o den později se 
zúčastní v Plzni velké akce 

Monster Meeting a hned 11. 
května se členové organiza-
ce objeví na startu Běhu pro 
válečné veterány.

David Myslikovjan

Jitka Pudilová a jejích 100 růží od rádia Blaník

řila se Pudilová a s úsmě-
vem dodala: „Děvčata mě 

hodně, avšak velice mile 

překvapila, protože já jsem 

o tom předem vůbec nevě-

děla. Kytka je hezky sváza-

ná, takže se mi doma v po-

hodě do vázy vešla, a i teď 

po několika dnech je nád-

herná.“

Kolegyně doplnily, že 
se na akci společně při-
pravily, aby se pro Jitku 
Pudilovou jednalo o pře-
kvapení. K vylákání ze se-

sterny na ni použily malou 
lest. Řekly jí, že za dveřmi 
čekají příbuzní jednoho 
klienta a mají nějaké poža-
davky, aby si to šla s nimi 
vyřešit. Zaměstnankyně 
vzápětí sdílely rozpaky Ji-
tky Pudilové, které ale už 
za chvíli vystřídala její vel-
ká radost za potlesku pra-
covnic Domova. Při malé 
slavnosti pořídil redaktor 
Blaníku s obdarovanou 
krátký rozhovor.

David Myslikovjan

Avalone odstartovalo misi 
za životy dětí Chci žít

Ředitelka Avalone Ivana Nikitinská (uprostřed), její syn Filip (druhý zleva) a zakladatel Běhu pro 
válečné veterány, vrchní praporčík Armády České republiky Pavel Eigl.

Pravidelné tvoření v Petrklíči 
bylo na čarodějnické téma

Dokončení ze strany 1
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sice už loni tančila, ale le-
tos jí nácvik dával zabrat. 
Bodejť by ne, když loni 
byla ‚holkou‘, a letos je 
‚chlapem‘. Třeba při prů-
pletu pak musí jít přesně 
opačně. Při dalším tanci je 
uvnitř kruhu, i když minu-
le byla vně. Ale zas to má 
výhodu – při ‚sedlákovi‘ 
(jeden z tanců české be-
sedy) nemusí skákat, jen 
dbát coby ‚správný chlap‘ 
o svou tanečnici.

Je to fuška, pánů na ta-
nec je méně než dam. 
A tak když je v koloně jen 
jeden chlap a zbytek samé 
‚baby‘, tak občas při ne-
plánovaném srocení zazní 

zoufalé: „A ty jsi co, chlap 

nebo holka?!“ Protože pod-
le toho se odvíjí, kde má 
kdo být. Když se však ně-
kdo ztratí, je nejdůležitější 
vědět, že se musí včas do-
stat na své výchozí stano-
viště. Není nouze o srážky 
či o výbuchy (smíchu).

A pak nastal den D: 30. 
dubna pod májkou vystu-
povaly všechny kamýcké 
folklórní soubory, a na zá-
věr se tančila česká bese-
da, ladně se tedy pohybo-
vali nejen souboráci, ale 
i ti, kdo přes rok netančí. 

Počasí bylo objednáno 
dobře, ani avízovaný vítr 
příliš nezlobil. Jen občas 
prohnal trochu písku přes 
připravenou vatru, takže to 
vypadalo, že už je zapále-
ná. Bylo to napínavé, jestli 
se letos vůbec zapalovat 
bude. Ve Středočeském 
kraji bylo pálení ohňů letos 
omezeno, ale v Kamýku 
nad Vltavou stála úhledná 
hranice hned vedle řeky, 
a ještě pod odborným ha-
sičským dohledem. Hasiči 
před akcí pokropili celé 
prostranství vodou.

Při české besedě byl překonán 
rekord z minulého roku

Pod májkou se letos 
čepovalo zbrusu nové 
dvanáctistupňové pivo, 
pojmenované jedním z ná-
zvů místního hradu – tedy 
Hunec. A druhé pivo – de-
sítka – se jmenuje Černý 
fl ek. Pochází z minipivova-
ru Zbyška Milanovského.

Vedoucí souboru Jarka 
Špačková má přehled přes 
všech devět kolon. Kolo-
na je základní jednotka 
o počtu osmi tanečníků či 
tanečnic v tradiční sestavě 
zvané česká beseda, kte-
rou tančil i klasik Jan Ne-
ruda. Celkem by tedy mělo 
být devět krát osm osob. 
U nejmenších tanečníků 
bylo v koloně účastníků 

více než obvyklých osm, 
takže letos dosáhl celkový 
počet ‚besedujících‘ osm-
desát šest a rekord z roku 
2023 byl překonán! 

„Měli jsme našlápnuto 

dokonce na deset kolon, ale 

pár lidiček chybělo. Mám 

radost, že se to líbilo, při-

cházejí další hezké reakce,“ 
sdělila po akci vedoucí Jar-
ka Špačková – unavená, ale 
šťastná. Prozradila i tajné 
přání: „Ráda bych, kdyby se 

zapojili lidé i z různých po-

volání či zájmových sdru-

žení ve svých stejnokrojích, 

tak třeba že by byla kolona 

z prodavaček v oranžových 

zástěrách, kolona hasičů 

a tak podobně.“

K tomu zatím nedošlo, 
ještě pořád se hodně lidí 
stydí, protože českou bese-
du berou jako vystoupení, 
a pocit odpovědnosti je 
svazuje. Jenže česká bese-
da je určena i k tomu, aby 
se lidé prostě jen tak setká-
vali, popovídali si a měli 
dobrou náladu. Zatím jsou 
zde tedy jisté rezervy, ale 
zájemců přece jen přibý-
vá. Pravidelně přicházejí 

vypomoci tanečnice z oko-
lí, třeba z Dobříše, a s chutí 
se zapojili zájemci o tanec 
z Příbrami, Vletic, Krás-
né Hory, Hojšína, Milína, 
Kladna, Sychrova, Dol-
ních Hbit, Klučenic, Obor 
a Švastalovy Lhoty.

Pozoruhodné také je, že 
letos tančily už i děti někdej-
ších dětských tanečníků – 
například Vojta a Karolína 
Čandovi z Vletic. Jejich ma-
minka Zuzka tančila už v mi-
nulém století, ale do kroje se 
kvůli české besedě oblékla 
i letos. Dominik Kopřiva, 
Zuzanka Poláková, Ella 
Fekoňová mají také něco 
společného – získali potlesk 
publika pod májkou, stejně 

jako kdysi jejich tatínkové, 
když coby junioři s Ka-
mýčkem tancovali. 

Ne každý divák zvlád-
ne kontrolovat každého 
jednotlivého tanečníka, 
a tak se nějaká ta chybička 
ztratí. Ostatně – beseda je 
od slova besedovati, a ne 
se honit za úspěchem. Cí-
lem je někdy i cesta k tomu 
cíli. Tedy nejen se blýsk-
nout, jak to krásně umím, 
ale jde i o to, užít si nácvi-
ky a radost z pohybu.

Už se dokonce přihlási-
lo několik nových adeptů 
na tanec – mezi nimi i dvě 
chatařky. Studentka Marké-
ta a dvaaosmdesátnice Mar-
cela z Prahy. Ta ví, do čeho 
půjde – českou besedu se 
naučila už v mládí. Bylo by 
to hezké, když by se každý 
soused zapojil. Ostatně, 
jeden z tanců české bese-
dy se jmenuje sousedská. 
Snad se přání jednou splní.

Starosta předal kytici 
a dárek vedoucí folklór-
ních souborů Jarce Špač-
kové, a veškeré publikum 
jí s chutí zatleskalo.

Hanka Synková

SEDLČANY Filipojakubská 
noc, spojená s vírou v čaro-
dějnice, se v Domově Sedl-
čany v úterý 30. dubna ko-
nala sice již v dopoledních 
hodinách, ale rozhodně 
stála za to. V postavy, které 
dovedou čarovat a uhra-
nout nejednoho ať vinného 
nebo i nevinného člověka, 
se totiž proměnila skupina 
zdejších zaměstnankyň. 
V temperamentním reji 
s košťaty okolo kotlíku 
mezi klienty a ostatními 
pracovníky svátek čaroděj-
nic svým tancem pořádně 
oslavily. A vůbec nevadilo, 
že nebyl zapálen oheň.

„Vše bylo v režii akti-

vizačních pracovnic, ale 

pomáhal i celý tým děvčat 

z oddělení,“ uvedla pra-
covnice sociálních služeb 
Blanka Bubeníková. „U nás 

je letitou tradicí, že nejdříve 

máme čarodějnice a násle-

duje stavění májky. Vždy 

vymyslíme nějaký taneček, 

kterým začínáme, a letos 

jsme měli hned tři. Jeden 

z tanečků byl při písničce 

od Jitky Zelenkové, druhý 

při skladbě Lucky Vondráč-

kové a třetí za doprovodu 

hudební skupiny Ginevra, 

která hraje středověkou 

hudbu. Vystoupení pro seni-

ory pilujeme, jak jen nám to 

dovolí čas, vybereme sesta-

vu a hned zkoušíme.“ 

Účinkující zaměstnan-
kyně Domova se navíc 
hned několikrát stihly pře-
vléknout, a po kostýmech 
čarodějnic se představily 
v krojích, ve kterých spo-
lečně za zvuků lidových 
melodií přinesly a usadily 
májku. A aby toho neby-
lo málo, zakrátko se mezi 
seniory objevily v kostý-
mech tří mušketýrů. „Sna-

žíme se připomínat klien-

tům lidové zvyky a májové 

slavnosti, například Českou 

besedu, která se tancuje 

v máji a patří k tomuto mě-

síci. Také jsme ji u nás jed-

nou tancovali, a i tentokrát 

jsme si zatančili, a to i s kli-

enty, kteří jsou na vozíku,“ 

dodala Bubeníková.
David Myslikovjan

Čarodějnice 
se v Domově 
představily ještě 
v několika dalších 
převlecích

Čarodějnice se v Domově Sedlčany po tanci s košťaty srazily 
do houfu, aby si odpočinuly.

Dokončení ze strany 1
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
kách www.sedlcansky-kraj.cz, o zveřejnění své akce 
můžete požádat mailem na: kalendar@sedlcansky-kraj.cz. 
Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Chlum – hospoda 
U Kostela
11. 5. Posezení s dechov-

kou

k tanci i poslechu hraje 

O. Jarůšek, J. Podrázský 

st. a ml., R. Bouček a K. 

Pšenička; 15:00

 Sedlec-Prčice – kultur-
ní sál ZŠ
11. 5. Keramička

koncert oblíbené jihočeské 

dechové kapely; 19:00

 Sedlčany – muzeum
17. 5. Saša Niklíčková: 

Večer autorského šan-

sonu

hudební večer při svíč-

kách s písničkářkou Sašou 

Niklíčkovou; 19:00

 Sedlčany – Pohoda 
club
18. 5. Spring DnB Boos-

ter

hrají Dropamine Souls 

a DJ Kymyk; 22:00

 Sedlčany – kult. dům
20. 5. Čím dál tím víc

zajímavý koncert se zpě-

vačkou Dášou Zázvůrko-

vou, která zazpívá písně 

H. Zagorové; 19:30

 VÝSTAVY

 Sedlčany – knihovna
Tušené netušené

výstava absolventů výtvar-

ného oboru ZUŠ Sedlčany

 Sedlčany – kult. dům
Splněný sen

výstava místní výtvarnice 

Dagmar Rábelové; verni-

sáž 10. 5. v 17:00

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í stře-

dověké architektury 

ve sklepním prostoru

Eliška Junková

výstava věnovaná feno-

menální české závodnici 

ve vozech Bugatti; do 2. 6.

 Drážkov – Váchův 
špejchar
Textury času

výstava olejomaleb Seana 

McAloruma; do 30. 6.

 Petrovice – Obecní 

knihovna
Fantom 50 let

výstava fotografi í z oslavy 

50 let milevské rockové 

legendy Fantom; do 31. 5.

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – muzeum
Česká vrcholná gotika 

v modelech

výstava studentů progra-

mu Architektura a stavi-

telství na ČVUT v Praze; 

do 9. 6.

 Votice – klášter
Tváře, jak je neznáme

výstava fotografi í zná-

mých osobností z pohledu 

Štěpána Luťanského; 

do 12. 6.

Říše divů

výstava výtvarné tvorby 

ZUŠ Votice; do 9. 6.

Historická rádia

výstava historických rádií 

ze sbírky Vlastivědného 

klubu Votice; do 31. 8.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – Centrum 
Petrklíč
14. 5. Péče o dětské 

zoubky

přednáška s dentální 

hygienistkou Veronikou 

Brédovou; 10:00

15. 5. První pomoc

beseda o první pomoci se 

záchranářkou Ivou Voháň-

kovou; 10:00

 Sedlčany – Čajovna 
Ve dvoře
17. 5. Homeopatie: Zá-

kladní principy

přednáška Františka 

Vostárka o základních 

principech homeopatie; 

18:30

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
10. 5. Ráno poté

divadelní komedie britské-

ho autora Petera Quiltera; 

19:30

13., 16. 5. Věc Makropo-

lus

slavná Čapkova hra v po-

dání divadelního spolku 

Našlose; 16:00 pro důchod-

ce, 16. 5. v 19:30

19. 5. Lucerna

známou hru Aloise Jiráska 

uvádí Sokolská župa Bla-

nická, věnováno XVII. vše-

sokolskému sletu; 15:00

22. 5. Rok na vsi

klasická činohra z pera 

bratří Mrštíků v úpravě 

Miroslava Krobota; 19:30

 Drážkov – Divadlo 
Hogo Fogo
11. 5. Až naprší 

a uschne

hvězdně obsazenou Co-

wardovu hořkou komedii 

uvádí Divadelní společ-

nost Háta; 19:00

 Votice – kino
19. 5. Kosí hnízdo

premiéra divadelního 

představení Ochotnického 

divadla Miličín; 19:00

 KINO

 Sedlčany
9. 5. Starý dub

fi lmový klub; 20:00

10. 5. Jedna noc

české drama; 20:00

11. 5. Papežův zákon

italské historické drama; 

20:00

17. 5. Manželé Stodolovi

česko-slovenské drama; 

20:00

18. 5. Zakázaná touha

polské erotické drama; 

20:00

19. 5. Domácí příšerky

ruský animovaný dobro-

družný fi lm; 15:00

 Votice
9. 5. Jedna noc

české drama; 20:00

15. 5. Domácí příšerky

animovaný dobrodružný 

fi lm; 17:00

16. 5. Opičí muž

americký akční thriller; 

20:00

 Sedlec-Prčice
10. 5. Tancuj Matyldo

česká komedie, drama; 

20:00

17. 5. Lítá v tom

česká romantická kome-

die; 20:00

 SPORT

 Sedlčany
11. 5. Pochod jarním 

Ćeským krasem

turistický pochod

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
11. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vltavou 

– TJ Vltavan Borotice; 17:00

12. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou B – SK Velká Lečice; 

17:00

 Jesenice – hřiště
12. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – SK 

Kosova Hora; 17:00

 Petrovice – hřiště
12. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FC Jílové; 

17:00

18. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – SK Vyso-

ký Chlumec; 17:00

19. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice – SK Olympie 

Dolní Břežany; 17:00

 Sedlec-Prčice – stadion 
TJ Sokol Sedlec-Prčice
12. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

TJ Sokol Nečín; 17:00

19. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – 

SK Votice; 17:00

 Sedlčany – hřiště
12. 5. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – TJ 

Sokol Nová Ves pod Pleší; 

17:00

19. 5. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – AFK 

Tuchlovice; 17:00

 Dublovice – hřiště
12. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – SK 

Třebsko; 17:00

19. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – SK 

Klučenice; 17:00

 Sedlec-Prčice – Vítkovo 
náměstí
18. 5. Pochod Praha-Pr-

čice

57. ročník oblíbeného turi-

stického pochodu s cílem 

v Prčici, trasy ze Sedlčan 

32 km, z Petrovic 30 km 

a další; 7:00

 Sedlčany – kotlina
18. 5. Rallycross + au-

tocross

 Kosova Hora – hřiště
19. 5. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – TJ Krás-

ná Hora; 17:00

 Počepice – hřiště
19. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ 

Sokol Jesenice; 17:00

 OSTATNÍ

 Kamýk nad Vltavou – 
u fary
9. 5. Slavnostní odhale-

ní pamětní desky plk. C. 

W. Abramse

11:00

 Sedlčany – knihovna
9. 5. 22. Májový poetický 

podvečer

sedlčanská pocta K. H. 

Máchovi, tradiční přehlíd-

ka vítězů sedlčanských 

recitačních soutěží; 17:00

10. 5. Píšu, píšeš, píše-

me

program pro budoucí 

mladé autory navštěvující 

1. stupeň ZŠ; 13:00

13. 5. Máma, mamka, 

maminka

program pro rodiny 

s menšími dětmi věnovaný 

maminkám a jejich svát-

ku; 10:00

15. 5. Moje rodina

odpoledne věnované Me-

zinárodnímu dni rodiny, 

výtvarná dílna; 16:00

15., 22. 5. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

 Sedlčany – Gymnázium 
a Střední odborná škola 
ekonomická
10. 5. Zahradní slavnost 

k 30. výročí OA

živá hudba, beseda s ab-

solventy, výstava fotogra-

fi í, občerstvení; 14:00

 Sedlčany – hvězdárna
10., 11., 17., 18. 5. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Sedlčany – Sportovní 
areál Luční
11. 5. Setkání přátel 

škodovek

10. ročník, okružní jízda, 

dovednostní soutěže, jízda 
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zručnosti a další, k posle-

chu hraje kapela Živel; 8:30

 Sedlčany – areál SOU
11. 5. Školní jarní jar-

mark

jarmark ve stylu Punk 

rock v moderním pojetí, 

součástí den otevřených 

dveří; 8:30

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – kult. dům
11. 5. Den matek

vystoupení ZUŠ, imitátor-

ské vystoupení Zdeňka 

Barnetta, k poslechu 

a tanci hraje kapela Static; 

16:00

 Prosenická Lhota
12. 5. Pouť

 Kamýk nad Vltavou – 
kult. dům
12. 5. Kamýcké košto-

vání

2. ročník přehlídky domá-

cích dobrot, dortíků, chle-

bíčků a chuťovek, soutěž 

o ceny; 15:30

12. 5. Den matek

vystoupení dětí ze ZŠ, 

imitátorské vystoupení 

Zdeňka Barnetta, Kamýc-

ké koštování; 16:00

 Vrchotovy Janovice – 
zámek
14.–18. 5. Řetězové pro-

vádění

28. ročník projektu, 

na zámku provádí žáci 

devátých tříd 2. ZŠ Propo-

jení; 13:00–17:00

 Svatý Jan
19. 5. Pouť

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

 Chotilsko
Veselý vrch

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–18:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

Autor publicistického tex-
tu (Be)z hlediska věčnosti 
Tomáš Míka Klein se v Sedl-
čanském kraji č. 12 na po-
slední straně zamýšlí nad 
slohovými pracemi studentů 
druhého ročníku gymná-
zia na téma eutanázie, kde 
všichni studenti vyjádřili ná-
zor, podle kterého má každý 
právo o svém životě (a tudíž 
i o jeho ukončení) rozhodo-
vat sám. 

Souhlasím s tím, že život 
není samozřejmý, že by si 
života každý měl hodně vá-
žit a chránit jej. Otázkou ale 
je, jak pohlížet na to, kým je 
nám darovaný, a co s ním 
můžeme dělat. Věřící říka-
jí, že náš život je darovaný 
Pánem Bohem, tudíž jen on 
o nás rozhoduje, vyměřuje 
nám délku života. Nevěřící 
říkají, že život nám dává pří-
roda a rodiče a že si o něm 
rozhodujeme sami. 

Každý má svou pravdu 
a má svaté právo na svůj 
názor. Ať je to tak či tak, já 
jsem přesvědčená o tom, že 
pokud je život dar, tak každý 
z nás má právo naložit s tím-
to darem stejně jako s kaž-
dým jiným, tedy jak sám člo-
věk uzná za vhodné. A nikdo 
jiný nemá právo o tom za něj 
rozhodovat a určovat, jestli 
má trpět a snášet to utrpení 
až do konce, protože mu to 
nařizuje jeho víra.

Já rozhodně nesouhlasím 
s tím, že délku života vymě-
řenou Pánem Bohem není 
dobré svévolně zkracovat. 

Cituji z Míkovy rubriky Ze 
zápisníku (9): „Boží perspek-
tiva je studentům a student-
kám naprosto neznámá.“ 
– Mně je tato perspektiva 
taky neznámá, a to jsem byla 
studentkou před více než pa-
desáti lety. I přes tuto nezna-
lost je ale vidět, že to s těmi 
dnešními mladými není tak 
zlé, jak se z tisku i médií ně-
kdy dozvídáme. Prý jsou ne-
zodpovědní, samá pochybná 
zábava a pro koukání do mo-
bilů a tabletů ani nevnímají 
skutečnou realitu, ale víc tu 
virtuální, nic je nezajímá atd.

Jenže ty slohové práce 
ukazují, že se ti mladí lidé 
o reálný život zajímají, pře-
mýšlejí o něm a hlavně, že 
jim není cizí soucit s utrpe-
ním jiných a dávají to najevo. 
Život mají ještě před sebou, 
mají o něm různé představy, 
mají sny a touhy a nechtějí si 
do života nechat mluvit. Byli 
jsme stejní v jejich věku. Svět 
byl náš a chtěli jsme ho mě-
nit podle svého. Je dobře, že 
dnešní mladí to chtějí taky. 
A v tomto případě možná 
i proto, že někteří z nich zažili 
v rodinách bolestné umírání, 
a právě proto je jim „hledis-
ko věčnosti“ cizí.

Jsem přesvědčená o tom, 
že ať jsme věřící či nevěřící, 
především musíme zůstat 
lidmi. Lidmi, kteří nedopustí, 
aby trpěla jakákoliv živá by-
tost. Vždyť i našim zvířecím 
členům rodiny dopřejeme 
odchod za duhový most, 
když už jejich bolest není slu-

čitelná se životem. Tak proč 
by to tak nemělo být u nás 
samých, u lidí? Když si to bu-
deme přát. 

Bylo by dobré zamyslet 
se i nad tím, jakému utrpení 
jsou vystaveni také ti, které 
sice žádná smrtelná nemoc 
nesouží, ale mají fyzické bo-
lesti, jsou ležící, třeba osamě-
lí, bezmocní a jsou odkázaní 
na ošetřování a péči jiných 
lidi v ústavech, například 
v LDN. I s tím mám osobní 
zkušenost. Zažila jsem tam 
paní, která byla zoufalá, že je 
imobilní a nemůže se dostat 
k oknu, aby z něj vyskočila, 
protože takový nedůstojný 
život plný bolestí a útrap jak 
fyzických, tak duševních, už 
nechtěla žít. O fungování ně-
kolika ústavů a domovů pro 
staré lidi se dostalo na veřej-
nost již dost informací, tak si 
každý může sám sobě odpo-
vědět na otázku, jestli by tak 
chtěl žít, být krmen, přeba-
lován a odkázaný na milost 
a nemilost obsluhujícího 
personálu. Přijít o soukromí 
i lidskou důstojnost. Já bych 
to tedy rozhodně nechtěla.

Pochybovat o uzákonění 
eutanázie nebo dokonce to 
uzákonění odmítat může jen 
ten, kdo tohle všechno neza-
žil nebo ten, kdo má srdce 
z kamene a je mu cizí sou-
cit s utrpením jiných. S tím 
nemá víra nebo ateismus vů-
bec nic společného, jenom 
to svědčí o úrovni společnos-
ti a její vyspělosti. Samozřej-
mě, že budou námitky proti 

eutanázii i z toho důvodu, 
že by mohla být zneužitelná. 
Mohla, stejně tak jako může 
být zneužitelné všechno. 
Ale snad máme dost odbor-
níků a znalců zákonů, aby to 
bylo co nejpečlivěji ošetřeno 
po právní stránce. Eutanázii 
může člověk přijmout, ale 
nemusí. Důležité je, aby tako-
vou možnost vůbec měl. 

Nikomu nepřeji, aby se 
musel jen bezmocně dívat 
na utrpení svých nejbližších. 
Jestli si někdo myslí, že mor-
fi ové náplasti nebo injekce 
zbaví umírajícího bolesti, tak 
se hluboce mýlí. To je jen 
teorie, ale není to pravda. Po-
máhají jen zpočátku a pak už 
ne. S mými nejbližšími jsem 
to zažila a proto nevěřím, že 
tohle by i sám Bůh chtěl.

Proto se připojuji k těm, 
kdo budou za uzákonění eu-
tanázie bojovat. A srdečně 
děkuji studentům gymná-
zia za jejich názor na život 
a právo naložit s ním podle 
svého uvážení. 

Ještě malý dodatek: na-
šeho pana prezidenta si 
z mnoha důvodů velice vá-
žím a jsem z mnoha důvo-
dů hrdá, že takovou hlavu 
státu máme. Ale jedničku 
s hvězdičkou ode mě dostá-
vá i za to, co veřejně řekl. 
Ve své rodině zažil těžké 
a bolestné umírání a pokud 
mu zákon o eutanázii bude 
předložený, tak ho bez vá-
hání podepíše. Kéž by se tak 
co nejdříve stalo.

Hana Kutilová

R E A K C E  N A  Č L Á N E K

I mně je boží perspektiva neznámá

… řekla Angela Merkelová. 
Zavřela oči, otevřela hranice 
a doufala, že to dobře dopad-
ne. Věřím, že kdyby mohla 
vrátit čas, rozhodla by se ji-
nak. Podporu lidí však tehdy 
měla, protože lidem je všech-
no jedno, dokud se něco 
bezprostředně nedotkne je-
jich životů nebo peněženek.

Zelené vedení německé-
ho ministerstva hospodář-
ství se rozhodlo vypnout 
zbývající jaderné elektrárny, 
přestože jeho vlastní experti 
byli proti. Experti to spočítali, 

politici se rozhodovali srdíč-
kem. To zvládneme. Lidi jsou 
pro. Ale elektřina zdražila, 
dotklo se to peněženek a ná-
zory se mění.

Zrušíme auta se spalo-
vacími motory. Politici se 
předháněli, kdo nastaví dří-
vější termín. Lidé byli pro. 
Jasně, mě se to netýká. Jen-
že automobilový průmysl, 
který v Evropě zaměstnává 
miliony lidí, pomalu kola-
buje. Auta citelně zdražila. 
Peněženky jsou v ohrožení 
a lidé chtějí zelenou revolu-

ci brzdit. Dokud ji sledovali 
jen v televizi, byli pro každý 
návrh.

Mladí lidé podporují 
uhlíkovou neutralitu. Ale 
když se jich zeptáte, jestli 
kvůli tomu přestanou létat 
po světě, tak… No, to ne. 
Chci procestovat celý svět, 
chci si objednávat oblečení 
na Temu, chci všechno, co 
můžu mít, a nechci se v ni-
čem omezovat. Ale jinak 
jsem tedy za ten boj za kli-
ma, to každopádně jo. Jen ať 
ho vybojuje někdo jiný.

Politici říkají lidem, co 
chtějí slyšet. Takže logicky 
často lžou. A lidé ještě na-
dávají. Proč neříkají prav-
du, lumpové. No, protože 
pravdu nechce nikdo sly-
šet. Pravda často bolí a vy-
plývají z ní nepopulární 
opatření.

Je potřeba si vybrat. 
Chceme přijmout pravdu 
a postavit se k ní čelem ane-
bo si necháme našeptávat 
sladké lži, protože je příjem-
né je poslouchat?

Bohumil Vohanka

G L O S A

To zvládneme
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SEDLČANY I letos se členo-
vé Základní kynologické 
organizace Sedlčany zú-
častnili městského festi-
valu Volnočasuj, kde v so-
botu 4. května připravili 
nejen informační stánek 

a stanoviště pro děti, ale 
také ukázku několika ky-
nologických disciplín. 

R a l l ýč ko  k y n o l o g y 
oslovilo natolik, že již 
na podzim loňského roku 
skládali ofi ciální zkoušky 

a přivezli první medaile 
ze závodů. Oblíbenost to-
hoto sportu je pravděpo-
dobně způsobena tím, že 
je to sport vhodný oprav-
du pro každého, kdo má 
chuť se do této aktivity 

se svým psím parťákem 
zapojit. Parkur kategorie 
RO1 si pro Volnočasuj 
připravila Radka Novotná 
a hovawartí seniorka Bru-
cie, Eliška Kopecká a ame-
rická stafordšírská teriérka 

Sparky, Míša Janderová 
a australská kelpie Didi.

Navazovala ukázka fly-
ballu v podání Naďi La-
choutové s fenkou border 
kólie Zafiry a Bohumila 
Stuchlíka s fenkou křížen-
ce Tammy. Po svižném 
flyballu pak ukázka spor-
tovní kynologie –oddílu 
B poslušnosti a oddílu C 
obrany. Sportovní kyno-
logii divákům představila 
fenka německého ovčáka 
Maya pod vedením Klár-
ky Dudkové, fenka ame-
rického stafordšírského 
teriéra Amálka pod vede-
ním Pavla Klausera a ně-
mecký ovčák Gorby pod 
vedením Radka Kubečka. 

Ani v neděli 5. května 
místní kynologové nele-
nošili. Rallýčkový tým 
vyjel reprezentovat ZKO 
Sedlčany na Májové dvoj-
zkoušky do Českých Bu-
dějovic. V začátečnické 
kategorii Marie Šubrtová 
s německým ovčákem 
Dracem splnila zkouško-
vý limit na prvním i dru-
hém parkuru se získá-

ním stříbrné a bronzové 
medaile. Do vyšší kate-
gorie RO1 nastoupily tři 
sedlčanské týmy. Radka 
Novotná s hovawartkou 
Brucie splnila dvakrát 
zkouškový limit oceněný 
zlatou a bramborovou 
medailí. Michaela Jande-
rová s australskou kelpií 
Didi také velice úspěšně 
dosáhla na oba limity 
s oceněním prvního a pá-
tého místa. Eliška Kopec-
ká s americkou staford-
šírskou teriérkou Sparky 
taktéž dosáhla na splnění 
zkoušky RO1 a bronzovou 
medaili. Suma sumárum 
holky zpátky do Sedlčan 
přivezly sedm zkoušek 
a pět medailí. A všechny 
splnili podmínky pro po-
stup do další, tedy nároč-
nější, kategorie.

Členové, kteří nebyli 
na zkouškách, ani nezá-

vodili, zůstali v rodném 
sedlčanském areálu, aby 
připravili závěrečný zá-
vo d  s e d m i t ý d e n n í h o 
Jarního kurzu základní 
ovladatelnosti a posluš-
nosti psů všech plemen, 
který absolvovalo třicet 
začínajících majitelů psů 
a budoucích pejskařů. 
Kurz byl jako vždy prio-
ritně určen pro majitele 
štěňátek do deseti měsí-
ců, kteří se pod dohle-
dem trenérů učili správ-
né komunikaci se svými 
psy. Nejúspěšnějšími se 
stali: 1. Miroslav Novotný 
a český horský pes Jack, 
2. Josef Čech a rotvajler 
Bartoloměj Bárt Amorrot, 
3. juniorka Tereza Mrv-
ková a americká staford-
šírská teriérka Pinkie Pie 
od Benga.

Lucie Stiborová 

Spálenková

SPORT

PŘÍBRAM Sedmý regionální 
bodovací turnaj mládeže 
ve stolním tenisu se konal 
v Příbrami v samém závěru 
dubna a mladí hráči Tatra-
nu Sedlčany v něm proká-
zali, že intenzivní tréninky 
i s hráči sedlčanského áčka 
přinášejí výrazné zlepšení.

V nejlepší výkonnostní 
skupině obsadili stolní te-
nisté Tatranu první, druhé 
a čtvrté místo. Vítězem se 
stal Ondřej Král, stříbr-
ný skončil Tadeáš Faktor 
a bramborovou medaili si 
odvezl David Hejduk. Dru-
hou výkonnostní skupinu 
ovládli také hráči Tatranu 
Sedlčany. První místo vy-
bojoval Dominik Stibor 
a druhou příčku obsadil 
František Novák. Oba si 
tím vybojovali účast v nej-
silnější skupině na posled-
ním turnaji této sezóny. 

„Nutno říci, že to bylo 

poprvé, co naši mladí hrá-

či ovládli obě výkonnostní 

skupiny velmi suverénně,“ 

poznamenal trenér mláde-
že Radovan Faktor. „Teď 

v květnu je čeká poslední 

bodovací turnaj, který určí 

fi nálovou osmičku pro zá-

věrečný TOP8. Na účast 

v závěrečném elitním tur-

naji mohou pomýšlet čtyři 

naši hráči. Vysoko v žeb-

říčku jsou i přes to, že se 

neúčastnili dvou ze sedmi 

turnajů.“ Na šestém místě 
je průběžně Ondřej Král, 
sedmý je Tadeáš Faktor, 

devátý David Hejduk a je-
denáctý František Novák. 
Mezi dvacítkou jsou ještě 

Štěpán Padevět a Nguyen 
Hoang Lam, kteří na po-
sledním turnaji ze zdravot-
ních důvodů nebyli.

Dorostenci Vojtěch Ma-
tuška a Nguyen Kamil ab-
solvovali čtvrtý turnaj sé-
rie Středočeské OpenTour. 
Vojta Matuška již podruhé 
bojoval v elitní skupině, 
ve které mají právo startu 
také hosté z jiného kra-
je. „Je to proto, že turnaje 

Středočeského kraje jsou 

velmi kvalitně obsazeny 

a jsou jinými hráči vyhle-

dávány,“ upřesnil Radovan 
Faktor. V této elitní skupi-
ně obsadil Vojta patnácté 
místo a tím se ve skupině 
udržel i pro závěrečný tur-
naj v Neratovicích. Kamil 
Nguyen si na předchozích 
turnajích vybojoval účast 
v páté výkonnostní skupi-
ně, kterou vyhrál a vybojo-
val si tím postup do vyšší 
výkonnostní skupiny.

David Myslikovjan

Kynologové děkují za podporu akce svým dlouholetým 
sponzorům: veterinární klinice Na Zdaboři, 

firmě Oděvy Hotový, firmě Účetnictví Sedlčany,
obchodu www.sportaoutdoor.cz

Medailové posty závěrečného závodu jarního kurzu základní 
poslušnosti

Rallýčko sedlčanské kynology velmi oslovilo

Mladí stolní tenisté Tatranu ovládli sedmý 
regionální turnaj mládeže

Medailisté první a druhé skupiny Ondřej Král (zleva), Tadeáš Faktor, J. Duník (Příbram), Dominik 
Stibor, František Novák a M. Süss (Příbram)
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TJ Tatran Sedlčany – 
Mnichovohradišťský SK 
2:1 (1:1) 
SEDLČANY TJ Tatran Sedlčany přivítal 
na svém hřišti ve 25. kole fotbalového 
krajského přeboru v neděli 5. května 
soupeře, který měl před zápasem v ta-
bulce o devět bodů méně. Domácí záze-
mí a fanoušci v zádech, to je prostředí, 
které hráči Tatranu mají rádi a pomá-
há jim k výsledkům, když se zrovna 
ve venkovních utkáních tolik nedaří. 
A nebylo tomu jinak o první květnové 
neděli, kdy do Sedlčan zavítal soupeř 
s ne moc dobrou defenzivní činností, 
vždyť hostující obrana měla nelichoti-
vou bilanci 57 obdržených branek, což 
ji činilo třetí nejhorší v soutěži.

Šok ve 27. minutě 
Papírový favorit byl tak domácí tým, 

který chtěl ukázat příchozím dvěma 
stům divákům, kdo se bude radovat 
z konečné výhry. Jenže to byl hostují-
cí celek, kdo se jako první ujal vedení. 

Ve 27. minutě překonal David Sedláček 
brankáře Filipa Dřevojana, který roz-
vlnil síť za zády domácího brankáře 
a rozesmutněl domácí fanoušky – 0:1. 
Smutek však rozehnal sedlčanský kapi-
tán Marek Hanuš a za necelých deset 
minut vyrovnal na 1:1. 

Dvougólový kapitán 
Ve druhém poločase se gólově pro-

sadil už jen jeden tým. V 63. minutě 
překonal brankáře Martina Vránu po-
druhé v zápase Marek Hanuš a svoji 
vítěznou trefou stanovil konečné skóre 
2:1 a zisk tří bodů do tabulky pro do-
mácí tým. 

Sestava Tatranu: F. Dřevojan – Ho-
fman, Kouklík (78. L. Brotánek), Kdol-
ský (73. M. Habart), Repetný, Plesl, 
Říha (90. M. Krůta), Štemberk (89. 
Chlasták), Hanuš, Sirotek, Novotný.

Tatran je po 25. kole v tabulce na de-
vátém místě s 34 body a skóre 48:46. 
Další utkání hraje v sobotu 11. května 
od 10.30 hodin na hřišti lídra tabulky 
Milína.               David Štverák

25. kolo krajského 
přeboru
TJ Tatran Sedlčany – Mni-

chovohradišťský SK 2:1 (1:1)

Branky Sedlčan: 36. a 63. M. 
Hanuš

25. kolo I. A třídy sk. A 
TJ Sokol Sedlec-Prčice – TJ 

Kovohutě Podlesí 1:3 (0:1)

Branka Sedlce-Prčice: 88. M. 
Davídek

23. kolo I. B třídy sk. E 
FK Králův Dvůr B – TJ Tat-

ran Sedlčany B 2:2 (1:1)

Branky Sedlčan: 23. M. Barták, 
72. M. Dvořák
TJ Sokol Nová Ves pod Pleší 

– SK Petrovice 5:1 (3:1)

Branka Petrovic: 45. (p) O. 
Štemberk

23. kolo okresního 
přeboru
SK Litavan Bohutín – TJ So-

kol Dublovice 4:0 (2:0)

10. kolo III. třídy sk. B
TJ Sokol Nečín – TJ Sokol 

Kamýk nad Vltavou 3:0 (2:0)

TJ Krásná Hora – TJ Sokol 

Jesenice 2:3 (1:1)

Branky: 44. M. Klicman, 88. 
M. Turek – 32. M. Havel, 70. J. 
Šika, 79. P. Bursík
TJ Sokol Počepice – TJ Sokol 

Sedlce-Prčice B 5:2 (3:1)

Branky: 28. M. Skalický, 30. 
a 33. M. Bejšovec, 85. V. Varga, 
89. M. Němec – 20. P. Semorád, 
73. F. Pech
SK Kosova Hora – TJ Nová 

Ves pod Pleší B 1:3 (0:1)

Branka Kosovy Hory: 87. L. 
Tomášek

12. kolo IV. třídy sk. B
SK Vysoký Chlumec – SK 

Klučenice 0:7 (0:2) 

Branky: 38., 57. a 67. J. Květ, 45. 
M. Simon, 53. M. Mladý, 65. M. 
Pecka, 81. D. Bečvář
SK Petrovice B – SK Přestavl-

ky 7:2 (5:1)

Branky Petrovic: 3. L. Mandík, 
13. M. Bílek, 15. P. Podlipský, 
38. a 87. V. Podlipský, 40. R. 
Volf, 81. J. Škoch
TJ Sokol Dublovice B – FK 

Drevníky 1:2 (0:1)

Branka Dublovic: 89. D. Pešta

23. kolo I. A třídy do-
rostenecké kategorie 

U19 sk. D
TJ Ligmet Milín – TJ Tatran 

Sedlčany 3:2 (1:1) 

Branky Sedlčan: 8. a 59. J. Pše-
nička 
Spartak Průhonice – Sedlec-

-Prčice + Jesenice 2:3 (0:1)

Branky Sedlce-Prčice + Jeseni-
ce: 23. M. Zrůbek, 64. a 87. D. 
Šimák

23. kolo I. A třídy 
žákovské kategorie 
U15 sk. C 
TJ Tatran Sedlčany – FK Ra-

došovice 3:7 (0:4)

Branky Sedlčan: 48. M. Haas, 
70. V. Hončík, 73. (p) L. Mrázek

23. kolo I. A třídy 
žákovské kategorie 
U13 sk. C 
TJ Tatran Sedlčany – FK Ra-

došovice 6:0 (2:0)

Branky Sedlčan: 1. M. Karda, 
2. a 67. L. Kotrla, 45. F. Mácha, 
46. R. Jirásek, 49. F. Hlavín

17. kolo okresního pře-
boru dorostu
Nový Knín/Nová Ves B – TJ 

Krásná Hora 8:1 (7:0)

Branka Krásné Hory: 86. Vít 
Polák
Láz/Obecnice – TJ Tatran 

Sedlčany B 3:0 (1:0)

Pičín/Višňová – Sedlec Prči-

ce/Jesenice B 4:0 (2:0)

2. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. 
B, 1.– 8. místo 
SK Petrovice – TJ Ligmet Mi-

lín 6:1 (4:0)

Branky Petrovic: 8. D. Turek, 
26., 27. a 35. V. Kubíček, 55. J. 
Kubíček, 62. J. Mošnička

7. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. 
B, 1.– 8. místo 
MFK Dobříš – TJ Sokol Jese-

nice 2:1 (2:0)

Branka Jesenice: 64. M. Hájek
SK Spartak Příbram – SK Pe-

trovice 5:3 (2:3)

Branky Petrovic: 8. a 21. D. Tu-
rek, 32. V. Kubíček

7. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. 
B, 9.– 16. místo 
TJ Sokol Kamýk nad Vltavou 

– Dolní Hbity / Višňová 0:1 

(0:1)                    David Štverák

KŘEPENICE Po celý sobotní den sou-
těžili dobrovolní hasiči v župním po-
stupovém kole ČHJ župy Povltavské. 
Členové ČHJ Křepenice, jež soutěž 
organizovali, se radovali nejen ze slun-
ného počasí, ale zejména z úspěchů 
svých mužstev i jednotlivců.

Své zastoupení v soutěži měly 
všechny Povltavské župy. Z mladších 
žáků v požárním útoku soutěžilo sedm 
mužstev, ze starších žáků soutěžila 
tři mužstva, ženy soutěžily ve třech 
a muži v sedmi mužstvech. A hned tři 
ze čtyř zlatých medailí zůstaly u domá-
cích. Pouze nalžovičtí starší žáci odvez-
li zlatý kov domů. 

Ani o zlaté medaile za stometrový 
běh s překážkami se pořadatelé ne-
chtěli dělit. První, druhé i třetí místo 

zůstalo Křepenickým – Ondrovi To-
máškovi s časem 16,04 sekundy, Luboši 
Chudárkovi s časem 18,20 a do třetice 
Jakubovi Švecovi za čas 18,90. 

„Všichni účastníci dnes podali úžasné 

výkony,“ nešetřila chválou na členy své 
župy hasička Iva Kramperová. „Děti 

byly výborné. Ale nejen ty, i chlapi dnes 

předvedli výborné časy,“ dodala uznale. 
Ona sama, ačkoli je členkou, aktivně 
nesoutěží. „Na to se mám příliš ráda,“ 

s úsměvem glosuje (coby manželka 
starosty ČHJ Křepenice) své nasazení. 
„Vždy pomáhám s organizací. Hlavně 

s občerstvením. Starám se, aby bylo vše-

ho dostatek. Dobré jídlo a pití k soutě-

žím neodmyslitelně patří. Hasičská sou-

těž na vsi je přeci vítanou společenskou 

událostí!“                       Lucie Kakosová

Fotbalové víkendové 
výsledky

Křepeničtí hasiči si nechali 
téměř všechno zlato pro sebe

Muži ČHJ Křepenice si vysloužili zlatou medaili v požárním útoku.

Tatran inkasoval první, 
ale na konci se radoval
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Před lety jsme v zastupitelstvu jednali o od-
stranění betonové skulptury. Stála u jedné 
z bytovek města, chátrala a začínala své okolí 
ohrožovat zřícením. Pocházela ze sedmdesá-
tých let dvacátého století a doba jejího zrodu 
na ní byla znát. Měla představovat strom (asi), 
ale vedle nedaleko stojících živých stromů pů-
sobila komicky uměle, zároveň komicky neu-
měle. Všichni jsme se jí tehdy smáli jako jaké-
musi zpackanému reliktu dob normalizace.

Jenže časem mě smích přešel. Uvědomil 
jsem si, že zbourat s povýšeným úsměškem 
starší artefakt, to by nám ještě šlo. Ale nahradit 
vysmívané dílko dílem novým a zdařilejším, 
na to jsme ani nepomysleli. Největší hroudu 
másla na hlavě nesu já sám. Protože komu jiné-
mu by měla ležet na srdci práce pro kameníky, 
sochaře a výtvarníky, když ne jejich kolegovi 
básníkovi?

S nadsázkou by se dalo říct, že nebýt dvě stě 
až tři sta let mrtvých mecenášů z řad šlechty, 
morových ran a pozdějších hrůz první světové 
války, na většině návsí a náměstí Sedlčanska 
bychom se s uměním nesetkali vůbec.

Přitom na těch samých návsích a náměstích 
svědčí množství na první pohled nákladných 
novostaveb i rekonstrukcí o tom, že potenciál-
ních novodobých mecenášů by se mezi námi 
mohlo najít dost. Bohužel ale je také příliš čas-
to patrné, že majitelé těchto objektů nedopřá-
vají blahodárné účinky estetických kvalit ani 
sami sobě. Těžko od nich tedy můžeme očeká-
vat, že budou považovat za užitečné vynaklá-
dat prostředky na umění v prostoru veřejném.

Přitom možnou cestu k tomu, jak obstarat 
dobré umění pro veřejná prostranství, ukáza-
la před dvěma lety instituce, která se dlouho-
době potýká spíš s nedostatkem financí. Villa 
Vallila v Červeném Újezdě, komunitní dům po-
skytující chráněné bydlení. Díky iniciativě ně-
kolika zaměstnanců Villy došlo ke šťastnému 
propojení tvůrců a lidí s dobrou vůlí na jejich 
práci a materiál přispět. Díky dobrému nápa-
du, velkému osobnímu nasazení a řadě dárců 
se na malé vesnici podařilo uspořádat sochař-
ské sympozium.

Když pak na újezdské návsi odumřel starý 
jírovec, bylo jeho torzo jedním z účastníků 
sympozia přetvořeno na skulpturu otevřené 
dlaně. Stejně jako na začátku článku, zase se 
ocitáme u případu skulptury spojené se stro-
mem. Jen tentokrát jde o kauzu s radostnějším 
a i dost symbolickým závěrem: v místě, kde po-
dali umění pomocnou ruku, teď otevřená ruka-
-dlaň celé vesnici žehná.     Tomáš Míka Klein

Na amerických univer-
zitách policie vyklidila 
stanové tábory propa-
l es t inských  rad iká lů 
a pozatýkala okolo dvou 
tisíc lidí. Podle policie 
zhruba 40 procent z nich 
nebyli studenti, ale lidé, 
kteří svůj život tráví tím, 
že jezdí tam, kde se zrov-
na proti něčemu protes-
tuje. Část ze zbývajících 
60 procent studentů do-
stalo podmínečné vylou-
čení. Věřím, že mnohé 
zlákala spíš romantická 
představa boje proti 
„těm nahoře“, než že by 
skutečně rozuměli tomu, 
co dělají.

Někdo to hodnotil 
jako hrubé řešení. Jen-
že mu předcházelo ně-
kolik nabídek po dob-
rém. Nebyly vyslyšeny. 
Pak je použití síly podle 
mě na místě. Jinak by 
zákony byly pro srandu 
králíkům.

Když typicky v Ame-
rice nějaký šílený střelec 
pozabíjí desítky spolužá-
ků, často o něm říkají, že 
to byl takový tichý nená-
padný chlapec. Ale když 
ukážou fotku, tak kdyby 
mi na první pohled psy-

chopat na ní vyobraze-
ný řekl, že zítra přijde 
a vystřílí kampus, tak já 
bych mu věřil. Stejně tak 
na mě působily fotky za-
tčených radikálů. Po se-
tmění bych je potkat 
nechtěl. Omlouvám se 
za předsudky, ale někdy 
skutečně koresponduje 
to, jak člověk vypadá 
a tváří se, s tím, jaký je.

Aktivisté se ironicky 
odvolávali na akade-
mickou svobodu vyja-
dřovat různé názory. 
Přitom když v jejich 
blízkosti někdo vyslovil 
jiný názor než ten je-
jich, dostal pořádně na-
loženo. Svoboda názorů 
ano, ale pouze když je 
to názor náš.

Každopádně si také 
přeji, jako každý rozum-
ný člověk, aby krvepro-
lití na Blízkém východě 
skončilo. Jen nezapomí-
nám, že to byl Hamás, 
kdo zahájil vraždění. Je 
to Hamás, kdo stále drží 
rukojmí. A je to Hamás, 
který nadále využívá ne-
vinné civilisty jako živé 
štíty a nechá je trpět 
a umírat, aby sám přežil.      

Bohumil Vohanka

Každý máme nějakou inteligenci 
vrozenou, což se projevuje velmi 
časně u dětí. Některé dítě se učí 
rychle a stále má nějaké otázky již 
kolem dvou let věku, jiné potřebu-
je raději odložit školní docházku. 
Vrozenou inteligenci je pak třeba 
rozvíjet včas a stále, jinak zakrní, 
už se nezvyšuje. Však o někom 
žertem říkáme, že má zastydlou 
pubertu.

Výzkumem lidské inteligence 
se začali systematicky zabývat 
psychologové asi tak před sto 
dvaceti roky. Za zřejmé projevy 
inteligence se braly schopnosti 
chápat, usuzovat a hodnotit. A do-
spělo se i k rozlišování různých 
typů – jako inteligence verbální, 
matematicky logická, prostoro-
vá, hudební, pohybová, přírodní 
a personální. Pak se podařilo se-
stavit dosti přesné testy, určující 
všeobecnou hodnotu této vlast-
nosti člověka číslem. Číslo 100 
představuje průměr ve společ-
nosti. Takže vyjde-li tím testem 
méně, jde o podprůměr a naopak. 
Maximum géniů 160 má u nás asi 
málo tisíc lidí. Zhruba u stejného 
počtu lidí do 20 bodů jde o těž-
kou slabomyslnost (idiocii), lidé 
s hodnotou 20–50 mají střední stu-
peň slabomyslnosti (imbecilita), 
u 50–70 bodů jde o lehkou retar-
daci (debilita).

Nedejme se na internetu nachy-
tat úspěchem v testu, který nám 
ten inteligenční kvocient neměří. 
Leda jistou sečtělost, informova-
nost, naučené znalosti, něco jako 
v pořadu Na lovu. Také jsem viděl 
sudoku, jehož vyřešení mělo určit 
IQ 150. Bylo však podprůměrně 
obtížné. Při řešení pravého testu 
není vzdělání nutné, takže kdo 
má své milované řemeslo a ná-
ročné záliby, vývoj mu nezakrněl, 
může dopadnout náramně dobře. 

A nepoužívejme pojmy z psy-
chologie jako nadávky. Pokud 
máme chudý slovník a neumíme 
pojmenovat, co máme někomu 
za zlé, máme mlčet. A ve vlastním 
zájmu se snažme změřit si své IQ. 
Možná si uděláme radost.

Vladimír Roškot

Z E  Z Á P I S N Í K U 

( 1 0 )

Umění, věc 
veřejná?

S L O U P E K

Ve vlastním 
zájmu

„Aprílové počasí je proti 
tobě stálé, kdo se v tobě 
vyzná, já bych ho chtěl 
znát,“ zpívá ve své písni 
Jiří Vondráček. 

Tyto verše by se mohly 
uplatnit nejenom na roz-
marnou dívku, ale také 
na změny teplot, které jsme 
v posledních týdnech pocí-
tili na vlastní kůži. Zahrad-
níky, sadaře a zemědělce 

postihla mrazy, jimž před-
cházely letní teploty, krutá 
rána. Škody půjdou do mili-
ard korun, a i my to pocítí-
me na svých peněženkách. 

Přesto pro některé kli-
matická krize stále nee-
xistuje. Změní názor, až 
nebudou mít co vložit 
do úst, nebo potřebují 
další důkazy?

Lucie Hrudová

P O Z N Á M K A

Krutá rána

K O M E N T Á Ř

Svoboda 
slova
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